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Mediteranska prehrana uvrštena na svjetsku  
listu nematerijalne kulturne baštine

Na sjednici UNESCO-ovog međuvladinog Odbora za nematerijalnu kulturnu baštinu 04.12.2013. 
godine potvrđeno je da je multinacionalna kandidatura Španjolske, Cipra, Grčke, Italije, Maroka, 
Portugala i Hrvatske pod nazivom: Mediteranska prehrana (Mediterranean diet), upisana na 
Reprezentativnu listu svjetske nematerijalne kulturne baštine. 

Mediteranska prehrana na hrvatskom Jadranu, njegovoj obali, otocima i dijelom zaleđa, uvjetovana 
je ekološkim, klimatskim, povijesnim i kulturnim čimbenicima Mediterana. Ta vrsta prehrane, kao i 
u ostalim zemljama na području Mediterana, očituje se u društvenoj, duhovnoj i materijalnoj sferi 
svakodnevnog života, te u običajima životnog i godišnjeg ciklusa. Temelj je to identiteta ljudi koji 
žive na tom prostoru, te je tekovina raznih kultura i utjecaja, koje se kontinuirano prenose s koljena 
na koljeno. Ujedno je i jedinstvena zbog oblikovanja kulturnog identiteta svojstvenog za hrvatski 
Jadran, njegove obale, otoka i dijela zaleđa, što se ponajviše očituje u običajima i obredima te 
govoru. Mediteranski model prehrane osnova je cjelokupnoga kulinarskog sustava obale, otoka i 
dijela zaleđa. Međusobna veza prirodnih resursa i ljudskih potreba te posljedično i ljudske vještine, 
odražava se na prehrani stanovnika. Život u suglasju s prirodnim blagodatima osnova je takvog 
života i prehrane. Prehrana se razlikuje među pojedinim mjestima i društvenim slojevima, a može se 
podijeliti na ribarsku (osim u dijelu zaleđa) i težačku ili na njihovu kombinaciju, što je vrlo čest slučaj 
na otocima. Temelj ovakve prehrane svodi se na uporabu određenih namirnica, pripremu jela od tih 
namirnica, te njihovu pripremu i konzumaciju u određenim uvjetima (svakodnevici ili blagdanima). 
Uvrštenje ovog kulturnog dobra na Reprezentativnu listu svakako znači potvrdu njegove vrijednosti 
i značaja, ne samo kao nacionalne već i kao dijela svjetske baštine.

Riba, svježe voće i povrće, sve 

pripremljeno na jednostavan 

način i začinjeno s malo češnjaka 

peršina i kapljicom maslinovog 

ulja, zvuči primamljivo. Već je dugi 

niz godina poznata činjenica kako 

je mediteranska kuhinja izvrsna 

pomoć kod različitih zdravstvenih 

tegoba, a maslinovo ulje našlo 

je svoj put do domaćinstava i 

vrhunskih restorana diljem svijeta. 

Zato uživajmo u blagodatima, jer 

ono zbog čega ljudi dolaze u naše 

krajeve sa kraja svijeta, nama je 

nadohvat ruke! Vodimo našu djecu 

u konobe i komine, etno-eko sela, 

a ne restorane brze prehrane, 

prvenstveno radi njihovog zdravlja, 

ali i očuvanja tradicionalnog načina 

pripremanja domaće spize.
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županijska skupština

Usvojen Prostorni plan Splitsko-dalmatinske 
županije

Pod predsjedanjem Petroslava Sapunara, predsjednika Skupštine, 22. 
listopada održana je 4. sjednica Županijske skupštine. Sukladno članku 
102. Poslovnika, a shodno ustaljenoj praksi, koja se do sada provodila, 
glede praćenja zbivanja između dviju sjednica Županijske skupštine, a s 
obzirom na aktualno stanje u Brodosplitu, koje se tiče ne samo Brodosplita, 
već i Grada Splita kao i cijele Županije, predsjednik Skupštine zamolio je 
župana da izvijesti o proteklim događajima kao i trenutnom stanju. 
Župan Zlatko Ževrnja, pozvan od Sindikata i gradonačelnika Grada 
Splita Ive Baldasara, radi teške situacije u Brodosplitu, 17. listopada 
2013., nazočio je sastanku u Brodosplitu, zajedno sa gradonačelnikom 
Baldasarom. "Prisutnošću na sastanku nastojalo se pridonijeti smirivanju 
stanja, tenzija i sl. Ispred upravne zgrade bio je veliki broj ljudi, zgrada je 
bila osigurana od strane zaštitara, situacija je bila vrlo napeta i oštra. Pošlo 
se kod predsjednika Uprave Tomislava Debeljaka kako bi se u razgovoru, 
odnosno dogovoru pokušala smiriti situacija, jer do tada nije bilo moguće 
uspostaviti bilo kakav dijalog, obzirom na okolnosti. Razgovor je obavljen 
osim sa Debeljakom i sa predstavnicima Sindikata, u nadi postizanja 
dogovora i mogućnosti sjedanja za zajednički stol. Debeljak je inzistirao da 
tom sastanku, ukoliko ga bude, ne smije sudjelovati Zvonko Šegvić. Tome 
su se usprotivili radnici, stoga se nastojalo u dogovoru sa Debeljakom, 
iznaći neko treće mjesto za pregovore, u kojim bi se iznijeli argumenti i 
izvršio uvid u Ugovor o privatizaciji koji je potpisala Vlada RH i novi vlasnik. 
Analizom potrebne dokumentacije vidjelo bi se tko je i u kojem smislu u 
pravu. Dakle, ovim sastankom nastojalo se doprinijeti zbližavanju i dijalogu", 
izvjestio je župan. Radi protokolarnih obveza Župan nije nazočio sastanku 
do samog kraja. Objasnio je kako Županija nema instrumente kojima 
bi utjecala na rješavanje nastalog spora, ali se na opisani način učinilo 
ono što je moguće. Obzirom na važnost Brodosplita, kao gospodarskog 
subjekta u kojem je zaposleno oko 2000 ljudi, može se zatražiti od Ministra 

i Predsjednika Vlade dolazak 
u Brodosplit, te da sa njihove 
strane bude iniciran sastanak 
obiju strana, predstavnika 
radnika i poslovodstva, a sve 
u cilju iznalaženja pozitivnog 
rješenja. Ukoliko dođe do 
novog sastanka, te predstavnici 
Županije budu pozvani, rado 
će se odazvati jednom takvom 
konstruktivnom sastanku kazao 
je župan. 

11. i 12. listopada

Održan Sajam vina u Dioklecijanovim 
podrumima. Svoja vina predstavilo je 8o-ak 
proizvođača, a posjetitelji su mogli degustirati 
i maslinovo ulje te probrane sireve. 

15. listopada

Makedonska veleposlanica Daniela 
Karagjozoska posjetila Županiju.

16. listopada

Održan prvi sastanak župana Zlatka Ževrnje i 
gradonačelnika Grada Splita Ive Baldazara. 

17. listopada

Engleski veleposlanik David Slinn posjetio 
Županiju. 

Proslavljen Dan Općine Otok i njen nebeski 
zaštitnik Sv. Luka. 

19. listopada

Održana pokazno-terenska vježba zaštite i 
spašavanja „Split 2013“.

22. listopada

Održana 4. sjednica Županijske skupštine.

21. listopada 

Obilježen jubilej - 90 godina turizma u 
Bolu na Braču. Za pretpostaviti je da su 
u Bol gosti dolazili i prije 1923., ali se zna 
da su te godine došli ferijalci iz Sarajeva. 
Bili su smješteni u zgradi Osnovne škole. 
Prve posjetitelje prihvatio je 1927. i evidentirao 
kao turiste (dokoličare) pionir bolskog turizma 
Ante Vidošević (1872. – 1958.). Godinu dana 
kasnije otvorena je gostionica III. kategorije, 
budući Pansion Vidošević, što se smatra 
početkom bolskog hotelijerstva. Prvi podaci 
o broju gostiju objavljeni su nakon ljeta 1929. 
godine: 127 domaćih i 48 inozemnih gostiju. 
Već nakon ljeta 1936. u Bolu je ostvareno 1.114 
inozemnih i 2.283 domaćih noćenja.

23. listopada 

Na lokaciji Trg Gojka Šuška u Sinju upriličena 
je svečanost otvaranja radova i polaganja 
kamena temeljca na izgradnji objekta Gradske 
sportske dvorane. Vrijednost ukupne investicije 
je 12,8 milijuna kuna.

24. listopada

Čelnici Županije sastali se sa poljskim 
stručnjacima.  

KRONOLOGIJA DOGA�AJA
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županijska skupština

26. listopada

Održan Drugi Supetar Olive Trek 2013
Supetar Olive Trek je prvi hrvatski festival 
hodanja, usko vezan uz maslinu i tradiciju 
maslinarstva na otoku Braču. Maslinarstvo je 
duga tradicija žitelja našega otoka koji je tijekom 

povijesti bio i ostao jedan od najistaknutijih 
središta u Hrvatskoj vezano za uzgoj maslina 
i proizvodnju maslinovog ulja. Glavna ideja 
festivala je smišljena ponuda koja će privući 
goste u jesenskoj sezoni te smještajnim 
objektima ponuditi gotov program koji mogu 
ponuditi potencijalnim gostima.

31. listopada

Povodom blagdana Svih svetih i Dušnog 
dana, na gradskom groblju Lovrinac položeni 
su vijenci kod centralnog križa i spomenika 
braniteljima poginulim u Domovinskom ratu.

5. studenoga 

U povodu 50. obljetnice Galerije umjetnina 
"Branislav Dešković" , Centar za kulturu Brač 
organizirao u Staroj gradskoj vijećnici u Splitu 
izložbu djela iz novog stalnoga postava Galerije 
i predstavljanje Kataloga novog postava

11. studenoga

U organizaciji Udruge Benedikt započeo Tjedan 
sjećanja na Vukovar.

22. studenog 

Predstavljen strateški projekt „Holistic“ (Adriatic 
Holistic Forest Fire Protection)-Holistički model 
integralne zaštite od šumskih požara.

26. studenoga

Županijski čelnici sastali se sa predstavnicima 
Sveučilišta u Splitu. 

30. studenoga

Na području uvale Saldun na Čiovu, održana 
vježba spašavanja utopljenika iz mora.
 
2. – 25. prosinca

Povodom božićnih i novogodišnjih blagdana, 
kao i svake godine, čelnici Splitsko-dalmatinske 
županije nisu zaboravili ni one najpotrebnije 
Tako su posjetili Dom za djecu i mladež Maestral, 
Specijalni centar za odgoj i obrazovanje Juraj 
Bonači, Split, Centar za odgoj i obrazovanje 
Slava Raškaj, Klub roditelja djece oboljelih od 
malignih bolesti Sanus, Klub roditelja osoba 
s mentalnom retardacijom Zvono, Udrugu za 
inkluziju Lastavica, Društvo multiple skleroze, 
Dom za starije i nemoćne osobe Split, Centar 
za autizam, Dom za starije i nemoćne osobe 

KRONOLOGIJA DOGA�AJA
Vijećnici su prihvatili izvješća o stanju u zdravstvenim ustanovama: 
Dom zdravlja Splitsko-dalmatinske županije, Nastavni zavod za javno 
zdravstvo Splitsko-dalmatinske županije, Ljekarna Splitsko-dalmatinske 
županije, Zavod za hitnu medicinu Splitsko-dalmatinske županije, 
Poliklinika za rehabilitaciju osoba sa smetnjama u razvoju, Specijalna 
bolnica za medicinsku rehabilitaciju „Biokovka“ Makarska, dopunjenima 
s izvješćima o radu upravnih vijeća. Prihvaćena su izvješća o stanju u 
socijalnim ustanovama: Dom za starije i nemoćne osobe Split, Dom 
za starije i nemoćne osobe Lovret, Dom za starije i nemoćne osobe 
Makarska, Dom za starije i nemoćne osobe Vis, također dopunjenih s 
izvješćima o radu upravnih vijeća. Prihvaćeno je Izvješće o radu Javne 
ustanove za upravljanje zaštićenim prirodnim vrijednostima na području 
Splitsko-dalmatinske županije za 2012. godinu, dopunjeno s Izvješćem o 
radu Upravnog vijeća, Izvješće o radu Lučke uprave Splitsko-dalmatinske 
županije za 2012. dopunjeno s Izvješćem u radu Upravnog vijeća, Izvješće 
o radu Javne ustanove Zavod za prostorno uređenje Splitsko-dalmatinske 
županije za 2012. dopunjeno s Izvješćem o radu Upravnog vijeća, Izvješće 
o poslovanju Javne ustanove RERA S. D. za koordinaciju i razvoj Splitsko-
dalmatinske županije za 2012., Izvješće o radu Županijskih cesta d.o.o. 
Split za 2012. dopunjeno s Izvješćem o radu Nadzornog odbora, te Izvješće 
o poslovanju Regionalnog centra čistog okoliša, d.o.o. za 2012. dopunjeno 
s Izvješćem o radu Nadzornog odbora. Vijećnici su donijeli Zaključak o 
davanju prethodne suglasnosti na Prijedlog izmjena i dopuna Financijskog 
plana i Plana građenja i održavanja županijskih i lokalnih cesta za 2013. 
Županijske uprave za ceste,  te Odluku o izmjenama i dopunama Odluke 
o osnivanju Županijske uprave za ceste na području Splitsko-dalmatinske 
županije. Donesen je Zaključak o davanju suglasnosti na Odluku o 
izmjeni i dopuni Statuta Nastavnog zavoda za javno zdravstvo Splitsko-
dalmatinske županije, Zaključak o davanju suglasnosti na Odluku o izmjeni 
i dopuni Statuta Doma zdravlja Splitsko-dalmatinske županije, te Zaključak 
o davanju prethodne suglasnosti na Prijedlog Izmjena i dopuna Statuta 
Osnovne škole Aržano, Aržano.  Skupština je donijela niz zaključaka o 
očitovanju na ponudu na pravo prvokupa kulturnog dobra. Doneseno 
je Rješenje o razrješenju i izboru članova Odbora za međužupanijsku 
i međunarodnu suradnju Županijske skupštine Splitsko-dalmatinske 
županije, Rješenje o razrješenju i izboru člana Odbora za statut i poslovnik 
Županijske skupštine Splitsko-dalmatinske županije, te Rješenje o 
razrješenju i imenovanju mrtvozornika za područje Grada Vrlike. 
Najvažnija točka o kojoj se odlučivalo na 4. sjednici bila je ona o izmjenama 
i dopunama Prostornog plana.Obzirom na važnost ovog dokumenta, 
donosimo vam šire izvješće o ovoj točki.

Ravnatelj Javne ustanove Zavod 
za prostorno uređenje SDŽ 
Niko Mrčić kazao je kako je za 
predložene izmjene i dopune 
Prostornog plana dobivena 
suglasnost resornog Ministarstva 
stigla 11. listopada 2013. godine. 
Temeljni razlog za izmjene i 
dopune Prostornog plana je 
činjenica kako su zadnje izmjene 
napravljene 2007. godine, a u 
međuvremenu je došlo do izmjena 
niza zakonskih propisa i drugih 
podzakonskih akata koji su od 
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Lovret, Zavod za rehabilitaciju Samaritanac, 
Dom za starije i nemoćne osobe Makarska, 
Županijsku udugu slijepih, Split, Zagrebačka, 
Centar Centar za smještaj i rehabilitaciju Mir, 
Kaštela, Rudine, Centar za rehabilitaciju fra 
Ante Sekelez Vrlika, te Dom za psihički bolesne 
odrasle osobe «Trogir». Svima posjećenim 
domovima, udrugama i klubovima uručen je 
ček u vrijednosti od deset tisuća kuna. 

6. prosinca 

Kulturno umjetničko društvo „SALONA“ 
proslavilo 70 godina postojanja. Tim povodom 
organizirn je svečani koncert u športskoj 
dvorani Bilankuša. Na koncertu su sudjelovali: 
foklorna grupa veterana (1970.-1980.), foklorna 
grupa veterana (iza 1990.), foklorni ansambl, 
Mandolinsko-tamburaški orkestar,  Ženska 
vokalna skupina KUD-a „Salona“, Mješoviti 
foklorni zbor, Gradska glazba „Zvonimir“-Solin 
i Chorus Cantores-Vranjic

8. prosinca

U Selcima na otoku Braču održana Vrhbračka 
intrada. Na ovoj jedinstvenoj gastronomskoj 
večeri, u restoranu Ružmarin, predstavili su 
se lokalni proizvođači ulja, vina i delicija od 
masline i grožđa, te ostalog autohtonog voća. 
Registrirani proizvođači, a i oni koji proizvode 
za vlastite potrebe donijeli su razne proizvode 

od masline i loze, sirupe, marmelade, suho 
voće, likere, rakije, te konzerviranu ribu. 
Obzirom da je riječ o prvoj ovakvoj manifestaciji 
odaziv izlagača i posjetitelja bio je više nego 
dobar pa je ova večer odlično poslužila kao 
poticaj za sve buduće zajedničke projekte, 
prvenstveno vezane uz prezentaciju autothonih 
proizvoda ovog dijela našeg otoka turistima i 
posjetiteljima u ljetnim mjesecima.

10. prosinca

Ocjenjivački sud Hrvatskog muzejskog društva 
dodijelio nagradu Muzeju otoka Brača u Škripu 
za realizaciju Noći muzeja 2012.

11. prosinca

Održana 5. sjednica Županijske skupštine.

U Parku prirode Biokovo čišćenjem i 
označavanjem(markiranjem) podgrebenske 
planinarske staze izvor Vela (pl. stz. Kotišina-
Tučepi) – Trnova (pl. stz. Makar – Kotišina) 
obilježen je ovogodišnji Međunarodni dan 
planina.
Osim djelatnika Parka, akciji su se pridružili 
iznad sela Kotišina, i članovi Speleološko 
alpinističkog kluba „Ekstrem“ i Hrvatskog 
planinarskog društva „Biokovo“ iz Makarske. 
Zajedničkim radom svih ljubitelja prirode i 
Biokova, pročišćena je i označena staza u 

KRONOLOGIJA DOGA�AJA direktnog utjecaja na izradu 
Prostornog plana. Najznačajniji 
razlog je izmjena Zakona o 
prostornom uređenju i gradnji 
koji je obvezao prostorne 
planove i dodao im novu 
sadržajnu strukturu na način 
da su se pojedini kriteriji za 
određena područja izmjenom 
Zakona promijenili. Zakon je 
dao mogućnost planiranja 
nekih novih izdvojenih 

građevinskih područja, kao što su turističke zone izdvojene namjene koje 
su do tada bile planirane samo u zaštićenom obalnom pojasu. Sada je 
po Zakonu obveza planirati ih na čitavom području Županije. Uvedena je 
nova športska namjena, izdvojena van naselja. Županijskim planovima 
je dana obveza planirati područja za marikulturu i ribarsku infrastrukturu. 
Od planerskih kriterija, mijenjali su se oni vezani za površine izvan 
naselja izdvojene namjene, izgradnja onih područja minimalne površine 
3 hektara, na kojem se može graditi u zaštićenom obalnom pojasu, a u 
svrhu obavljanja poljoprivredne djelatnosti. Drugi temeljni razlog je izmjena 
Zakona o zaštiti prirode koji je utvrdio obvezu u postupku i proceduri izrade 
Plana da se nakon održane prethodne rasprave obavi procedura o potrebi 
izrade strateške procjene utjecaja na okoliš. Zakon o telekomunikacijama 
je propisao da su svi sustavi i mreže proglašeni od značaja za državu, što 
predstavlja novi sadržaj Prostornog plana. Postoji još niz pod zakonskih 
akata koje je trebalo respektirati u procesu izrade Prostornog plana.Od 
2007. godine je za područje naše Županije izrađeno niz vrlo vrijednih 
studija čija rješenja zaslužuju biti ugrađena u Prostorni plan. Najosnovnije 
studije su: Plan navodnjavanja za područje SDŽ, Studija zaštite voda i 
mora, Vodoopskrbni novi plan, Razvojna strategija SDŽ, Studija i idejno 
rješenje opskrbe plinom južnog dijela SDŽ, Studija mogućnosti korištenja 
prostora za izgradnju solarnih i vjetroelektrana, Prostorno prometna studija 
šireg područja Grada Splita i Županije, Studija korištenja i zaštite mora 
i podmorja SDŽ, Studija vrednovanja s prijedlogom mjera za izgradnju 
zona izdvojene ugostiteljsko turističke namjene. Prije donošenja Odluke 
o izmjeni i dopuni Prostornog plana, anketirane su sve jedinice lokalne 
samouprave u smislu potreba za izradom izmjena i dopuna Plana u 
odnosu na njihove lokalne programe i planove razvoja. Dobivena je 
jednoglasna podrška odnosno prijedlog da se u takve izmjene i dopune PP 
krene. Kada se govori o produženom roku u odnosu na planirani rok, ovaj 
postupak je trajao znatno duže nego što je bilo planirano. Razlog je tome 
bio u nesuglasju, za ovaj postupak, vrlo bitnih ministarstava: Ministarstva 
gospodarstva i Ministarstva zaštite prirode. Sporna tema koja je trajala 
skoro 9 mjeseci bila je, alternativne lokacije za alternativne izvore energije. 
Izmjene i dopune Prostornog plana bile su veoma zahtjevne. Revidirana 
su područja zaštićenih prirodnih vrijednosti, uvrštena su područja ekološke 
mreže sukladno Uredbi koja je na snazi, revidirana su područja zaštićenih 
kulturnih dobara, na području SDŽ, definirani su novi kriteriji za planiranje 
građevinskih područja, naselja izdvojenih građevinskih područja. Osim 
kriterija u smislu izgrađenosti građevinskog područja, određeni su 
urbanistički kriteriji da se novoplanirana područja ne mogu širiti isključivo 
za stambenu namjenu, već se mogu širiti isključivo na način da se u 
građevinska područja implementiraju svi prateći sadržaji, javni, društveni, i 
sl. koji čine fizionomiju naselja. Sve ovo napravljeno je iz opravdanih razloga, 
jer u slijedećem periodu prostorno planiranje ulazi u jednu novu fazu gdje 
se započinje izrada planova sanacije. Planovi sanacije će obuhvaćati svu 
legaliziranu bespravnu izgradnju. Planovi sanacije pokušat će uplanirati 
nova građevinska područja, što predstavlja novo opterećenje za prostor. 

županijska skupština

Prostornog plana. Najznačajniji 
razlog je izmjena Zakona o 

građevinskih područja, kao što su turističke zone izdvojene namjene koje 
su do tada bile planirane samo u zaštićenom obalnom pojasu. Sada je 
po Zakonu obveza planirati ih na čitavom području Županije. Uvedena je 
nova športska namjena, izdvojena van naselja. Županijskim planovima 
je dana obveza planirati područja za marikulturu i ribarsku infrastrukturu. 
Od planerskih kriterija, mijenjali su se oni vezani za površine izvan 
naselja izdvojene namjene, izgradnja onih područja minimalne površine 
3 hektara, na kojem se može graditi u zaštićenom obalnom pojasu, a u 
svrhu obavljanja poljoprivredne djelatnosti. Drugi temeljni razlog je izmjena 
Zakona o zaštiti prirode koji je utvrdio obvezu u postupku i proceduri izrade 
Plana da se nakon održane prethodne rasprave obavi procedura o potrebi 
izrade strateške procjene utjecaja na okoliš. Zakon o telekomunikacijama 
je propisao da su svi sustavi i mreže proglašeni od značaja za državu, što 
predstavlja novi sadržaj Prostornog plana. Postoji još niz pod zakonskih 
akata koje je trebalo respektirati u procesu izrade Prostornog plana.Od 
2007. godine je za područje naše Županije izrađeno niz vrlo vrijednih 
studija čija rješenja zaslužuju biti ugrađena u Prostorni plan. Najosnovnije 
studije su: Plan navodnjavanja za područje SDŽ, Studija zaštite voda i 
mora, Vodoopskrbni novi plan, Razvojna strategija SDŽ, Studija i idejno 
rješenje opskrbe plinom južnog dijela SDŽ, Studija mogućnosti korištenja 
prostora za izgradnju solarnih i vjetroelektrana, Prostorno prometna studija 
šireg područja Grada Splita i Županije, Studija korištenja i zaštite mora 
i podmorja SDŽ, Studija vrednovanja s prijedlogom mjera za izgradnju 
zona izdvojene ugostiteljsko turističke namjene. Prije donošenja Odluke 
o izmjeni i dopuni Prostornog plana, anketirane su sve jedinice lokalne 
samouprave u smislu potreba za izradom izmjena i dopuna Plana u 
odnosu na njihove lokalne programe i planove razvoja. Dobivena je 
jednoglasna podrška odnosno prijedlog da se u takve izmjene i dopune PP 
krene. Kada se govori o produženom roku u odnosu na planirani rok, ovaj 
postupak je trajao znatno duže nego što je bilo planirano. Razlog je tome 
bio u nesuglasju, za ovaj postupak, vrlo bitnih ministarstava: Ministarstva 
gospodarstva i Ministarstva zaštite prirode. Sporna tema koja je trajala 
skoro 9 mjeseci bila je, alternativne lokacije za alternativne izvore energije. 
Izmjene i dopune Prostornog plana bile su veoma zahtjevne. Revidirana 
su područja zaštićenih prirodnih vrijednosti, uvrštena su područja ekološke 
mreže sukladno Uredbi koja je na snazi, revidirana su područja zaštićenih 
kulturnih dobara, na području SDŽ, definirani su novi kriteriji za planiranje 
građevinskih područja, naselja izdvojenih građevinskih područja. Osim 
kriterija u smislu izgrađenosti građevinskog područja, određeni su 
urbanistički kriteriji da se novoplanirana područja ne mogu širiti isključivo 
za stambenu namjenu, već se mogu širiti isključivo na način da se u 
građevinska područja implementiraju svi prateći sadržaji, javni, društveni, i 
sl. koji čine fizionomiju naselja. Sve ovo napravljeno je iz opravdanih razloga, 
jer u slijedećem periodu prostorno planiranje ulazi u jednu novu fazu gdje 
se započinje izrada planova sanacije. Planovi sanacije će obuhvaćati svu 
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je propisao da su svi sustavi i mreže proglašeni od značaja za državu, što 
predstavlja novi sadržaj Prostornog plana. Postoji još niz pod zakonskih 
akata koje je trebalo respektirati u procesu izrade Prostornog plana.Od 
2007. godine je za područje naše Županije izrađeno niz vrlo vrijednih 
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zona izdvojene ugostiteljsko turističke namjene. Prije donošenja Odluke 
o izmjeni i dopuni Prostornog plana, anketirane su sve jedinice lokalne 
samouprave u smislu potreba za izradom izmjena i dopuna Plana u 
odnosu na njihove lokalne programe i planove razvoja. Dobivena je 
jednoglasna podrška odnosno prijedlog da se u takve izmjene i dopune PP 
krene. Kada se govori o produženom roku u odnosu na planirani rok, ovaj 
postupak je trajao znatno duže nego što je bilo planirano. Razlog je tome 
bio u nesuglasju, za ovaj postupak, vrlo bitnih ministarstava: Ministarstva 
gospodarstva i Ministarstva zaštite prirode. Sporna tema koja je trajala 
skoro 9 mjeseci bila je, alternativne lokacije za alternativne izvore energije. 
Izmjene i dopune Prostornog plana bile su veoma zahtjevne. Revidirana 
su područja zaštićenih prirodnih vrijednosti, uvrštena su područja ekološke 
mreže sukladno Uredbi koja je na snazi, revidirana su područja zaštićenih 
kulturnih dobara, na području SDŽ, definirani su novi kriteriji za planiranje 
građevinskih područja, naselja izdvojenih građevinskih područja. Osim 
kriterija u smislu izgrađenosti građevinskog područja, određeni su 
urbanistički kriteriji da se novoplanirana područja ne mogu širiti isključivo 
za stambenu namjenu, već se mogu širiti isključivo na način da se u 
građevinska područja implementiraju svi prateći sadržaji, javni, društveni, i 
sl. koji čine fizionomiju naselja. Sve ovo napravljeno je iz opravdanih razloga, 
jer u slijedećem periodu prostorno planiranje ulazi u jednu novu fazu gdje 
se započinje izrada planova sanacije. Planovi sanacije će obuhvaćati svu 

nekih novih izdvojenih 
građevinskih područja, kao što su turističke zone izdvojene namjene koje 
su do tada bile planirane samo u zaštićenom obalnom pojasu. Sada je 
po Zakonu obveza planirati ih na čitavom području Županije. Uvedena je 
nova športska namjena, izdvojena van naselja. Županijskim planovima 
je dana obveza planirati područja za marikulturu i ribarsku infrastrukturu. 
Od planerskih kriterija, mijenjali su se oni vezani za površine izvan 
naselja izdvojene namjene, izgradnja onih područja minimalne površine 
3 hektara, na kojem se može graditi u zaštićenom obalnom pojasu, a u 
svrhu obavljanja poljoprivredne djelatnosti. Drugi temeljni razlog je izmjena 
Zakona o zaštiti prirode koji je utvrdio obvezu u postupku i proceduri izrade 
Plana da se nakon održane prethodne rasprave obavi procedura o potrebi 
izrade strateške procjene utjecaja na okoliš. Zakon o telekomunikacijama 
je propisao da su svi sustavi i mreže proglašeni od značaja za državu, što 
predstavlja novi sadržaj Prostornog plana. Postoji još niz pod zakonskih 
akata koje je trebalo respektirati u procesu izrade Prostornog plana.Od 
2007. godine je za područje naše Županije izrađeno niz vrlo vrijednih 
studija čija rješenja zaslužuju biti ugrađena u Prostorni plan. Najosnovnije 
studije su: Plan navodnjavanja za područje SDŽ, Studija zaštite voda i 
mora, Vodoopskrbni novi plan, Razvojna strategija SDŽ, Studija i idejno 
studije su: Plan navodnjavanja za područje SDŽ, Studija zaštite voda i 
mora, Vodoopskrbni novi plan, Razvojna strategija SDŽ, Studija i idejno 
rješenje opskrbe plinom južnog dijela SDŽ, Studija mogućnosti korištenja 
prostora za izgradnju solarnih i vjetroelektrana, Prostorno prometna studija 
šireg područja Grada Splita i Županije, Studija korištenja i zaštite mora 
i podmorja SDŽ, Studija vrednovanja s prijedlogom mjera za izgradnju 
zona izdvojene ugostiteljsko turističke namjene. Prije donošenja Odluke 
o izmjeni i dopuni Prostornog plana, anketirane su sve jedinice lokalne 
samouprave u smislu potreba za izradom izmjena i dopuna Plana u 
odnosu na njihove lokalne programe i planove razvoja. Dobivena je 
jednoglasna podrška odnosno prijedlog da se u takve izmjene i dopune PP 
krene. Kada se govori o produženom roku u odnosu na planirani rok, ovaj 
postupak je trajao znatno duže nego što je bilo planirano. Razlog je tome 
bio u nesuglasju, za ovaj postupak, vrlo bitnih ministarstava: Ministarstva 
gospodarstva i Ministarstva zaštite prirode. Sporna tema koja je trajala 
skoro 9 mjeseci bila je, alternativne lokacije za alternativne izvore energije. 
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dužini od 700 metara, čime je podgrebenska 
planinarska staza Veliko Brdo – Tučepi u 
cijelosti dovedena u funkciju.

23. prosinca

Održana 6. sjednica Županijske skupštine

24. prosinca 

Na splitskim Prokurativama održana 
tradicionalna manifestacija „Splitu s ljubavlju“. 
U organizaciji Splitsko-dalmatinske županije, 
Grada Splita, Turističke zajednica Grada Splita i 
Saveza kuhara europskih i mediteranskih regija 
građanima podijeljeno 5000 porcije bakalara. 
Uz bakalar građanima su se dijelile i fritule koje 
su po svojim recepturama pripremali, donirali i 
dijelili kuhari splitskih hotela. 

25. prosinca

Proslavljen Božić. Božić je rođendan Isusa 
Krista. Uz Uskrs to je glavni kršćanski 
blagdan, a proglašava da je Sin Božji postao 
čovjekom: radi nas ljudi i radi našega spasenja 
siđe s nebesa i utjelovi se.Tim riječima staro 
kršćansko vjerovanje ispovijeda tu istinu vjere, 
a Novi Katekizam Katoličke Crkve potvrđuje i 
danas dvijetisućljetnu vjeru Crkve da je Isus 
iz Nazareta začet po Duhu Svetom i rođen od 
Marije Djevice. Dogodilo se to u punini vremena, 
u vrijeme rimskog cara Augusta, u Betlehemu 
judejskom. Postao je jedan od ljudi, njima u 
svemu sličan osim u grijehu, naš povijesni 
drug i suputnik. Blagdan Božića slavi se jedan 
dan, ali je blagdanovanje prošireno na pripravu 
i produženo svetkovanje. Božiću prethode i 
zatim ga slijede dani osobitog slavljenja. Svi oni 
čine osobit božićni krug svetkovanja koji počinje 
adventom — osobito zornicama i adventskim 
vijencem — preko Badnjaka stiže do Božića pa 
zatim Nove Godine i blagdana Bogojavljenja ili 
Svetih Triju kraljeva i koledanjem s blagoslovom 
kuća i stanova.
Potrebno je upozoriti na pojavu koja 
ugrožava istinsko božićevanje danas, a to 
je komercijalizacija blagdana. Valja izbjeći 
potrošački odnos prema blagdanima, tj. 
podređivanje sve božićne priprave trgovini. 
Vrijeme je da suvremeni vjernici ispravno 
moderniziraju folklor Božića. Pred nama je i 
izazov i zadatak: u svjetlu Božića, zauzimajući 
se za opće ljudske vrednote.

27. prosinca 

Upriličeno primanje za predstavnike 
braniteljskih udruga Splitsko-dalmatinske 
županije proizašle iz Domovinskog rata, te za 
najbolje sportašice i sportaše.
 

KRONOLOGIJA DOGA�AJAIz tog razloga se pokušalo kriterije širenja naselja napraviti restriktivnija, 
u konačnici sve u cilju zaštite prostora ove Županije. Sukladno Zakonu o 
prostornom uređenju definirana su sva nova građevinska područja izvan 
naselja, nove turističke zone izvan zaštićenog obalnog područja, sve zone 
izdvojene športske namjene. Bitna je činjenica da je definirana mogućnost 
iz turističkih područja izmjestiti zabavni sadržaj, koji obično remeti mir 
građanstvu (zabavni, turističko športski centri i sl. sadržaji). Definirana su 
područja za marikulturu i sva područja za infrastrukturu od čega posebno 
treba naglasiti ribarske luke Brižine i Komiža, te iskrcajna mjesta za prihvat 
ribe na području naše Županije. 
Poseban iskorak u izrade Plana predstavlja redefinirana ugostiteljsko-
turistička zona. Naime, revizijom, na osnovi studije vrednovanja, oslobođen 
je dio tih zona, oko 300 hektara, koji nije bio pogodan za programe i 
investiranje, a sada ga Županija može iskoristiti za neke nove projekte.
Sve to učinjeno je na prijedlog jedinica lokalne samouprave, odnosno 
investitora određenih projekata. U tom smislu ovaj Plan ima razvojnu 
strategiju, pripremu i osiguranje prostora za daljnje investiranje. Osim 
toga, u ovaj Plan unesene su i sve zone gospodarske namjene i to samo 
one veće od 10 hektara. Vezano za kriterij gustoće, napravljena je detaljna 
analiza s podacima o površinama općina, građevinskih područja pojedinih 
općina, podacima o stanovništvu i dat je tabelarni prikaz obveznih gustoća 
po pojedinoj jedinici lokalne samouprave. 
Župan Zlatko Ževrnja, zahvalio je bivšem županu Anti Sanaderu te 
svim suradnicima koji su mjesecima radili na ovom mukotrpnom poslu. 
„Proteklo vrijeme je bilo dosta burno i dinamično, potrebno je bilo uskladiti 
odluke ministarstva koje su često bile kontradiktorne. Na kraju je posao, 
koji je od životne važnosti za našu Županiju doveden kraju. Prostorni plan 
predstavlja živi mehanizam te će ga vrlo skoro trebati uskladiti sa novim 
izmjenama Zakona. To će biti prilika da se izvrše pojedine korekcije.“, 
zaključio je župan.
Skupštinski odbori, klubovi vijećnika i vijećnici dali su osvrt na prijedlog 
Plana. Svi su se složili kako je Prostorni plan od životne važnosti, te da 
treba osim zakona pratiti i životno okruženje i situaciju kako bi bio koristan. 
Nakon osvrta i primjedbi ravnatelj Mrčić kazao je kako se Prostorni plan 
mora shvatiti kao zbirka pravila, smjernica, okvira za lokalne planove i 
detaljne urbanističke planove. Ravnatelj Mrčić kazao je kako će prema 
ovom Prostornom planu temelj razvoja županije biti turizam i obnovljivi izvori 
energije. Na cijelom području županije u planu je čak 27 vjetroelektrana i 
37 sunčevih elektrana, a kapitalni projekt na tom području energetike je 
HE Peruča. Plan predviđa i brojne luke nautičkog turizma, te pristajališta 
hidroaviona. Prostorni plan Splitsko-dalmatinske županije usvojen je 
većinom glasova uz jedan suzdržan.  

Usvojen Proračun za 2014. godinu – za razvoj 
gospodarstva 55 milijuna kuna

Dana 11. prosinca pod predsjedanjem predsjednika Skupštine Petroslava 
Sapunara održana je 5. sjednica Županijske skupštine. Usvojeni su 
programi javnih potreba u zdravstvu, socijalnoj skrbi, predškolskom odgoju, 
osnovnom školstvu, srednjem školstvu, kulturi i tehničkoj kulturi, zaštite 
kulturne baštine i športu Splitsko-dalmatinske županije za 2014. godinu. 
Vijećnici su prihvatili Program ulaganja Upravnog odjela za graditeljstvo, 
komunalne poslove, infrastrukturu i zaštitu okoliša i J.U. za upravljanje 
zaštićenim prirodnim vrijednostima na području SDŽ,  Program razvoja 
turizma i pomorstva na području Splitsko-dalmatinske županije, Program 
razvoja malog i srednjeg poduzetništva, poljoprivrede, lovstva, projekata 
EU i ostalog gospodarskog razvitka Splitsko-dalmatinske županije, te 
Zaključak o odobravanju Programa rada i Financijskog plana Županijskog 

županijska skupština
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je dio tih zona, oko 300 hektara, koji nije bio pogodan za programe i 
investiranje, a sada ga Županija može iskoristiti za neke nove projekte.
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savjeta mladih Splitsko-dalmatinske županije za 2014. 
Usvojen je Proračun Splitsko-dalmatinske županije za 2014. i projekcije 
za 2015. i 2016 u iznosu od 413 milijuna kuna. Župan Zlatko Ževrnja 
naglasio je kako gotovo 40 posto Proračuna, odnosno 148 milijuna kuna, 
direktno odlazi u razvojne projekte. Za stvaranje povoljnih uvjeta za razvoj 
gospodarstva je namijenjeno 55 milijuna kuna, a uvedeno je i devet novih 
programa za poticanje razvoja za koje će se izdvojiti oko 8 milijuna kuna. 
„Županija ne može graditi pogone ili tvornice, ali može stvarati dobre uvjete 
za razvoj gospodarstva. Osigurali smo sredstva za dogradnju poliklinike za 
rehabilitaciju, uložit ćemo u laboratorij za kontrolu maslinovog ulja, jer nam 
je cilj postati državni referentni centar u tom području. Planiramo uložiti i 
u gradnju prvog staračkog doma na Hvaru, a tu je i niz projekata i potpora 
za programe socijalne skrbi. Također, planiramo izdvojiti i sedam milijuna 
kuna za specijalizacije radiologa iako to nije naša zakonska obveza, ali da 
smo čekali državu bila bi upitna specijalizacija što bi se direktno odrazilo 
na naše gradove i općine“, rekao je Ževrnja. Županija će iz Proračuna 
izdvojiti 11,5 milijuna kuna gradovima i općinama koji nemaju sredstva za 
izradu dokumentacije za projekte koje planiraju prijaviti za financiranje iz 
EU fondova, 55 milijuna kuna ide za izgradnju novih županijskih cesta, od 
kojih je najvažnija cesta preko Čiova, dok će 4 milijuna kuna biti izdvojeno 
za vodoopskrbu Kaštela.
„Za poticanje razvoja istraživačkih djelatnosti planiramo izdvojiti dva 
milijuna kuna, a posebno bitan je projekt izgradnje novih luka, lučica 
i marina. Imamo 15 takvih projekata od trajektne luke u Trogiru do luka 
nautičkog turizma i za taj dio izdvajamo 4,5 milijuna kuna. Sa Županijskom 
lučkom upravom smo spremni ići i u nekakav kredit kako bismo mogli u 
nekom razumnom roku završili izgradnju tih lučkih objekata. U Zagvozdu 
ulažemo znatna financijska sredstva u razvoj ekološkog turizma, jer već 
imaju konkretnog investitora na 50 tisuća metara kvadratnih za razvoj etno 
sela“, kazao je župan.
Vijećnici su donijeli Zaključak o davanju prethodne suglasnosti na Prijedlog 
Financijskog plana i Plana građenja i održavanja županijskih i lokalnih cesta 
Županijske uprave za ceste na području Splitsko-dalmatinske županije za 
2014., te Zaključak o davanju prethodne suglasnosti na Statutarnu odluku 

9. siječnja

Konstituiran Odbor za sigurnost Splitsko-
dalmatinske županije. Za predsjednika odbora 
imenovan je zamjenik župana Ante Šošić. 
Odbor je donio odluku o izradi „Priručnika o 
upotrebi prometne signalizacije u zonama škola 
-Sigurne školske ceste“. Član Odbora, v.d. 
načelnik policijske uprave SD Marko Serdarević 
izvijestio je nazočne o stanju sigurnosti 
na području policijske uprave. Ukupni broj 
kaznenih djela u 2013. na razini PU splitsko-
dalmatinske pokazuje trend smanjivanja 
kako u odnosu na prethodnu godinu za 
18,5%, tako i u odnosu na dvadesetogodišnji 
prosjek (1993.-2012.) za 27,5%.  
U okviru najtežih kaznenih djela protiv života 
i tijela bilježi se značajno smanjenje kaznenih 
djela ubojstva u odnosu na prethodnu godinu 
za 80%, 2013. počinjeno je samo jedno 
ubojstvo. Imovinska kaznena djela, kao 
najzastupljenija u domeni kaznenih djela 
općeg kriminaliteta, također bilježe postepeno 
smanjenje, 13% manje u odnosu na prethodnu 
godinu. Otkrivanje gospodarskog kriminaliteta 
je u stalnom porastu, 10% više u odnosu na 
prethodnu godinu. Što se tiče sigurnosti u 
cestovnom prometu, tijekom 2013. godine bilježi 
se porast broja poginulih osoba u prometu za 
32% u odnosu na prethodnu godinu, međutim 
u odnosu na prosjek proteklih dvadeset 
godina broj smrtno stradalih osoba je gotovo 
prepolovljen. Broj teško ozlijeđenih osoba 
manji je za 12% u odnosu na prethodnu godinu, 
a u odnosu na prosjek 1993.-2012. manji je za 
38%. Broj lakše ozlijeđenih osoba neznatno 
je porastao za 2% u odnosu na prethodnu 
godinu, ali na razini prosjeka 1993.-2012. 
bilježi se smanjenje za 29%. Broj evidentiranih 
prometnih prekršaja veći je za 7% u odnosu 
na prethodno razdoblje, a u odnosu na prosjek 
1993.-2012. bilježi se smanjenje za 25%.  
Tijekom 2013. godine evidentiran je za 1% 
manji ukupni broj prekršaja iz Zakona o 
javnom redu i miru, što se tiče prekršaja 
drskog ponašanja (čl.6) bilježi se porast od 7%  
Prekršaji iz čl. 4 Zakona o zaštiti od obiteljskog 
nasilja su manji za 6% u odnosu na prethodnu 
godinu. Da bi se zadržalo postojeće stanje 
odnosno poboljšalo potrebno je angažiranje 
svih struktura u društvu koji su uključeni u 
kreiranje sigurnosnih prilika.

13.siječnja

Rektorica mostarskog Sveučilišta posjetila 
Županiju.
 
15. siječnja

Obilježen Dan međunarodnog priznanja 
Republike Hrvatske.

Prisegnuli sutkinje i suci Općinskog suda u 
Splitu. 

17. siječnja

Otočkim vatrogasnim društvima uručeni 
prijenosni uređaji za reanimaciju.

22. siječnja

Župan prezentirao Projekt „Holistic“.

KRONOLOGIJA DOGA�AJA
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o izmjenama i dopunama Statuta Županijske uprave za ceste na 
području Splitsko-dalmatinske županije. Prihvaćeno je Izvješće 
o obavljenoj reviziji Splitsko-dalmatinske županije za 2012. 
godinu. Revizori Državnog ureda za reviziju, Područnog ureda 
u Splitu u razdoblju od 10. travnja do 11. srpnja 2013., obavili su 
reviziju financijskih izvještaja i poslovanja Splitsko-dalmatinske 
županije za 2012. godinu. Izvješće o obavljenoj reviziji Splitsko-
dalmatinske županije dostavljeno je 11. srpnja 2013. godine, 
na koje je Županija uputila Očitovanje u propisanom roku. Iz 
revizijskog izvješća, u kojem su obuhvaćeni svi prihodi, rashodi, 
imovina i obveze, razvidno je da Županija ostvaruje uredno i 
zakonito proračunsko poslovanje. Prihvaćena su izvješća o 
prihvaćanju izvješća o radu Centra za kulturu Brač, Muzeja 
hvarske baštine i Muzeja Cetinske krajine za 2012. godinu. 
Donesena je Odluka o produženju važenja Razvojne strategije 
Splitsko-dalmatinske županije 2011.-2013. Odluka je donesena 
kako bi se osigurala usklađenost trajanja Županijskih razvojnih 

strategija (ŽRS) sukladno članku 5. Pravilnika o obveznom sadržaju, metodologiji izrade i načinu vrednovanja 
ŽRS. Skupština je donijela Zaključak o davanju suglasnosti na Odluku o kupnji GS-MS/MS uređaja za određivanje 
ugljikovodika, pesticida i potvrdnu metodu za opijate Nastavnom zavodu za javno zdravstvo Splitsko-dalmatinske 
županije, Odluku o evidentiranju u poslovnim knjigama procijenjene vrijednosti objekta „Školske poliklinike“, te Odluku 
o izmjeni Odluke o određivanju visine naknade za izvršenu obdukciju osoba umrlih izvan zdravstvene ustanove. 
Donesen je Plan o izmjenama Plana rashoda za nabavu proizvedene dugotrajne imovine i dodatna ulaganja na 
nefinancijskoj imovini u osnovnom i srednjem školstvu Splitsko-dalmatinske županije za 2013. godinu, te niz zaključaka 
o očitovanju na ponudu na pravo prvokupa kulturnog dobra. Skupština je donijela Rješenje o razrješenju i izboru člana 
Odbora za ratne veterane Županijske skupštine Splitsko-dalmatinske županije, te Zaključak o izboru tri predstavnika 
otoka u Otočno vijeće. 

Održana 6. sjednica Županijske skupštine
Sjednica je održana 23. prosinca pod predsjedanjem 
Petroslava Sapunara, predsjednika Skupštine. 
Vijećnici su prihvatili programe o izmjenama i 
dopunama programa javnih potreba u osnovnom i 
srednjem školstvu,  predškolskom odgoju, u području 
rekreacije i športa kulturi i tehničkoj kulturi, zaštite 
kulturne baštine, sufinanciranja vjerskih zajednica, 
zdravstvu i socijalnoj skrbi za 2013. godinu. 
Donesen je Program o izmjenama i dopunama 
Programa razvoja malog i srednjeg poduzetništva, 
poljoprivrede, lovstva, projekata EU i ostalog 
gospodarskog razvitka te Program o izmjenama 
i dopunama Programa ulaganja Upravnog odjela 
za graditeljstvo, komunalne poslove, infrastrukturu 
i zaštitu okoliša i Javne ustanove za upravljanje 
zaštićenim prirodnim vrijednostima na području 
Splitsko-dalmatinske županije za 2013. godinu. 
Većinom glasova prihvaćena je Odluka o izmjenama i 
dopunama Proračuna Splitsko-dalmatinske županije 

za 2013. i projekcije za 2014. i 2015. Ukupni prihodi i primici se planiraju u iznosu od 432,7 mil kn, što je 265 tisuća 
kn ili 0,1% manje od Rebalansa I. u 2013. Ukupni rashodi i izdaci se planiraju u iznosu od 459,2 mil kn, što je 265 
tisuća kn ili 0,1% manje od Rebalansa I. u 2013. Donesena je Odluka o izmjenama i dopunama Odluke o osnivanju 
Javne ustanove za upravljanje zaštićenim prirodnim vrijednostima na području Splitsko-dalmatinske županije te 
Zaključak o donošenju Vanjskog plana zaštite i spašavanja od velikih nesreća koje uključuju opasne tvari za pogon 
tvrtke Brodomerkur d.d. – Skladište …gospodarskog eksploziva „Sičane“, Općina Dicmo. Skupština je donijela Odluku 
o davanju koncesije na pomorskom dobru u svrhu gospodarskog korištenja luke posebne namjene - luke nautičkog 
turizma - marine na dijelu k.o. Milna, predio uvala Vlaška, te Odluku o davanju koncesije na pomorskom dobru u 
svrhu posebne upotrebe - korištenje cijevi za dovod i odvod (ispust) tehnološke vode za mrjestilište lubina i komarči 

Uvala Mezoporat, Biševo
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na dijelu k.o. Donje Selo, predio Maslinica, Općina Šolta. Prihvaćene su odluke o namjeri davanja koncesije 
u svrhu gospodarskog korištenja plaže na dijelu k.o. Rogoznica predio Njive – Pisak, dijelu k.o. Okrug, predio 
ispred vile Mirjana, na dijelu k.o. Donja Podstrana, predio ispred hotela Lav, za tim na dijelu k.o. Komiža, 
predio otok Biševo (organiziranje posjećivanja, razgledanja i čuvanja Modre spilje), na dijelu k. o. Žeževica i 
k.o. Rogoznica, predio Vruja, (korištenje plaže),  na dijelu k.o. Komiža, predio uvala Mezoporat, otok Biševom 
(korištenja luke posebne namjene – privezišta), te na dijelu k.o. Stobreč, predio ispred auto kampa (korištenja 
plaže) i  na dijelu k. o. Duće, predio između autokampa Galeb i ušća rijeke Cetine (izgradnja i gospodarskog 
korištenja luke posebne namjene - luke nautičkog turizma I kategorije – marine).  Doneseno je niz zaključka 
o očitovanju na ponudu na pravo prvokupa kulturnog dobra. Prihvaćeno je Rješenje o razrješenju članova 
i imenovanju predsjednika i članova Upravnog vijeća Javne ustanove RERA S.D. za koordinaciju i razvoj 
Splitsko-dalmatinske županije te Rješenje o imenovanju članova Upravnog vijeća Centra za kulturu Brač.  

IZ AKTUALNOG SATA

Mile Dadić, vijećnik, postavio je pitanje vezano za 
ustanovu u Vrlici koja se skrbi za djecu s poteškoćama 
u razvoju. Poznato mu je, obzirom na reformu socijalne 
politike, kako postoji mogućnost ukidanja Centra za 
rehabilitaciju „Fra Ante Sekelez“u Vrlici. Njegovo drugo 
pitanje odnosilo se na regionalni razvoj odnosno na 
moguću novu regionalizaciju, a vezano s tim pitanje 
gdje će se svrstati brdsko -planinsko područje naše 
Županije, primjerice gradovi Sinj, Imotski, općine Klis 
i Hrvace itd. Na pitanje vezano za ustanovu u Vrlici 
Luka Brčić, zamjenik župana, odgovorio je, kako je 
poznato da reforma socijalne politike donosi pozitivne 
promjene ali i one druge manje poželjne, negativne. 
Nije isključena mogućnost da se navedena reforma 
odrazi i na spomenutu ustanovu. Županija će se 
posebno angažirati u pregovorima oko pomoći ovoj 
Ustanovi, kako bi ista nastavila funkcionirati kao i do 
sada. Posebno je naglasio skrb Ustanove o težim 
bolesnicima, zaposlene u Ustanovi s tog područja, koji 
su preživjeli strahote ratnog stradanja. Izmještanje 
ove ustanove na drugo područje negativno bi se 
odrazilo na sve stanovnike koji su ostali živjeti na 
svojim ognjištima. Županija će, osim zaštite Ustanove, 
nastojati proširiti smještajne kapacitete te se zalagati 
za socijalnu skrb i brigu o starijim osobama. Ante 
Šošić, zamjenik župana, odgovarajući na pitanje 
regionalnog razvoja iznio je svoj osobni stav te 
istaknuo kako će se povećanjem poreza na plaće, što 

je realna opcija, povećat porezni izdaci gospodarskih 
subjekata, čime će se destimulirati zapošljavanje 
u brdsko planinskim područjima. Općine i gradovi 
dobivat će manje financijskih sredstava iz poreznih 
prihoda te njihovim mogućim ukidanjem, predviđena 
sredstva će se centralizirati i ići u Državni proračun. 
Posebno je istaknuo kako je po njegovom mišljenju 
neophodno potrebna decentralizacija sredstava.
Vijećnica Sandra Mitrović Nikšić, postavila je pitanje 
Heleni Bandalović, pročelnici Upravnog odjela za 
zdravstvo i socijalnu skrb vezano za ljekarnu na 
Lastovu. Problem koji ističe vezan je za postojanje 
ljekarnika odnosno farmaceuta u toj ljekarni. 
Pročelnica Bandalović kazala je kako se radi o 
naslijeđenom problemu iz vremena kada je ista 
ljekarna bila u sastavu Doma zdravlja Split. Kasnije, 
ljekarna izlazi iz sustava Doma zdravlja i dolazi do 
spajanja u novi sustav jedinstvene ljekarne. Županija 
je poduzela potrebne aktivnosti da bi istu izdvojila 
iz sustava, Dubrovačka županija nije prihvatila u 
svoj ustroj tu ljekarnu koja u stvari predstavlja, ne 
ljekarnu u klasičnom smislu već predstavlja ljekarnički 
depo, što znači da se izdvajanje lijekova vrši putem 
liječnika. Ljekarna SDŽ ima dva ugovora sklopljena s 
tim liječnicima, radi održavanja ljekarničke djelatnosti. 
Na sastanku održanom u Ministarstvu, postignut je 
dogovor o preuzimanju zakonske obveze Dubrovačke 
županije u odvijanju ljekarničke djelatnosti. Do danas, 
to se nije dogodilo te i dalje ostaje otvoren problem. 
Županija ne prekida ugovorni odnos samo iz jednog 
razloga da stanovništvo tog područja ne ostane 
uskraćeno za ljekarničku zdravstvenu zaštitu. 
Nikša Jajac, vijećnik, postavio je pitanje vezano 
za inicijativu obitelji pokojnog Vaska Lipovca, o 
osiguravanju prostora od strane Županije radi 
otvaranja galerije, u prostoru bivše ambulante 
Građevinara. Luka Brčić, zamjenik župana, odgovorio 
je kako je Županija do sada podupirala izložbe koje 
su se organizirale te je mišljenja da je potrebno, 
obzirom na vrijednost umjetnikovog opusa, nastaviti 
sa potporom da bi se osigurao prostor za galeriju. 
Istaknuo je da će obaviti razgovor sa dr. Petricem, jer 
se radi o prostoru Doma zdravlja SDŽ.
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Posjet veleposlanika

U nastupni posjet županijskim čelnicima 15. listopada stigla je 
Daniela Karagjozoska, veleposlanica Makedonije u Hrvatskoj. 
„Gajimo dobre prijateljske veze prema vašem narodu za što je 
zaslužno i Makedonsko društvo u Splitu, no nadam se da će 
ovim posjetom biti još bolji odnosi na svim područjima“,  kazao 
je župan Zlatko Ževrnja pozdravljajući gošću. 
Veleposlanica je upoznala župana i suradnike kako Makedonija 
ima jake radne zone u kojima očekuje i hrvatske ulagače. „ 
Godišnje Makedoniju posjeti 12 500 slovenskih turista i samo 
1200 Hrvata, to se mora promijeniti“ kazala je veleposlanica, 
te je u službeni posjet Makedoniji pozvala župana i njegove 

suradnike. "Hrvatska ima prelijepo more, ali i  Makedonija ima svoje povijesne i zemljopisne ljepote", 
zaključila je na kraju veleposlanica Karagjozoska. Primanju su nazočili predsjednik Skupštine 
Petroslav Sapunar i zamjenik župana Ante Šošić.

I.B.

Veleposlanika Ujedinjenog kraljevstva Velike Britanije i 
Sjeverne Irske u Republici Hrvatskoj Davida Slinna primili su 
17. listopada župan Zlatko Ževrnja i njegov zamjenik Ante 
Šošić. 
Veleposlanik Slinn već je bio u Splitu i Županiji, ali od tada su 
se povijesne činjenice promijenile: Hrvatska je postala članica 
EU. Ova nova činjenica otvara i veću mogućnost suradnje, 
kazao je veleposlanik Slinn. „Ranije smo razgovarali o mogućim 
oblicima suradnje, a sada možemo razgovarati o konkretnim 
poslovima. Nadam se da će nam interesi biti zajednički“. 
Župan je obavijestio veleposlanika kako je izmjenom 

Prostornog plana povećan broj turističkih zona, te su predviđene zone za obnovljive izvore energije, 
što otvara nove mogućnosti. Primjerice na brani Peruča predviđena je plinska elektrana, a na Cetini 
dvije hidroelektrane. Župan smatra kako je sve to dobra podloga za potencijalne investitore koji će 
imati svu moguću pomoć kako od njegovih zamjenika i njega samoga, tako i od resornih odjela u 
Županiji. 
Veleposlanik Slinn pohvalio je ovako dobre novine, te kazao kako, treba dobro promovirati županiju 
i njene mogućnosti stranim investitorima. To već činimo, na raznim sajmovima u zemlji i inozemstvu, 
kazao je župan. Također smo napravili jedan kratki film i promidžbeni materijal koji smo predstavili 
prošli tjedan našim zastupnicima u EU parlamentu. Naš zajednički zadatak je promidžbom 
privući investitore, kazao je veleposlanik. U Londonu, kako je kazao, ima novca za investiranje, a 
zainteresiranost za ulaganja, što se engleza tiče, porasla je nakon ulaska RH u EU. „Zato moramo 
zajedno učiniti veliki napor kako bi vašu Županiju i Hrvatsku prikazali u najboljem svijetlu svim 
zainteresiranim investitorima“, zaključio je Slinn. 
Zamjenik župana Šošić upoznao je veleposlanika sa EU projektima u koje je uključena naša županija. 
Naglasio je kako bi bilo jednostavnije kada bi regije mogle neposredno aplicirati u projektima EU, kao 
što je to npr. u Poljskoj, a ne posredno, preko ministarstava i Vlade. Zaključeno je kako je ovo bio 
jedan konstruktivan sastanak, koji će pomoći daljnjem promoviranju naše Županije. 

A.-M.Š.
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Čelnici Županije primili predstavnike braniteljskih udruga 
i najbolje sportašice i sportaše županije

Već tradicionalno, čelnici županije upriličili 
su primanje za udruge  hrvatskih branitelja 
Splitsko-dalmatinske županije proizišle iz 
Domovinskog rata. „ Ovo je jedna od najljepših 
tradicija, zaželjeti jedni drugima sve najbolje i 
stisnuti ruku jedni drugima. Vi i Vaše obitelji dali 
ste najveći obol u stvaranju Domovine. Oko 
800 tisuća kuna izdvajamo za stipendiranje 
djece poginulih hrvatskih branitelja. Nastojimo 
pratiti sve programe naših branitelja, sve 
važne događaje iz Domovinskog rata, 
obljetnice, mjesta stradavanja i tako najbolje 
izražavamo naš pijetet i ljubav prema 
hrvatskim braniteljima, jer da nije bilo njih na 
čelu s dr. Franjom Tuđmanom ne bi bilo ni 
slobodne Hrvatske“, kazao je župan.  Primanju 
su nazočili, blagdana Petroslav Sapunar, 
predsjednik Županijske skupštine, Luka Brčić 
zamjenik župana te Damir Gabrić, savjetnik u 
Uredu župana. 

Upriličen je prijem i za najbolje sportašice i 
sportaše sa područja naše županije. Prijemu 
su nazočili: Lucija i Ana Zaninović, Tonći 
Stipanović, Barbara i Brigita Matić, Anđela 
Mužinić i Dinko Obilinović, dok je u ime Tine 
Mihelić došao njezin trener.
„ Vi ste naš najbolji marketing. U nekim 
državama nikada nisu ni čuli za Hrvatsku dok 
nisu upoznali naše sportaše. Iako u Županiji 
nemamo velika sredstva na raspolaganju, 
uvijek nastojimo izdvojiti nešto za šport, a u 
budućnosti ćemo nastojati izdvojiti još više 
ako bude moguće“, kazao je župan. Županiji 
su se, na dosadašnjoj potpori, osim svojim 

uspjesima, osobno zahvalili Lucija Zaninović i Tonći Stipanović. „ Bez financijske potpore nema 
ničega ni u čemu, pa tako ni u sportu. Znamo kakva je gospodarska situacija u državi, ali mi uvijek 
nastojimo izvući maksimum iz svake situacije. Drago nam je da smo uspjeli opravdati do sada 
ukazano povjerenje“ kazala je Lucija Zaninović, a paraolimpijka, Anđela Mužinić, dodala je kako joj 
je posebno drago što su ih primili kao prave olimpijce što se inače rijetko događa. 
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POTICANJE I RAZVOJ ODRŽIVOG GOSPODARSTVA U SDŽ

Na 5. sjednici Županijske skupštine donesen je 
Program razvoja malog i srednjeg poduzetništva, 
poljoprivrede, lovstva, projekata EU i ostalog 
gospodarskog razvitka Splitsko-dalmatinske 
županije za 2014. godinu. Ovaj Program 
usmjeren je na unapređenje gospodarstva naše 
županije, a donosimo mjere i aktivnosti koje se 
odnose na razvoj malog i srednjeg poduzetništva.
Planirana sredstva u ukupnom iznosu 
od 14.030.000,00 kuna osigurana su  za 
nastavak subvencioniranja kamatnih stopa 
poduzetničkih kredita iz projekata, „Lokalni 
programi razvoja- Poduzetnik 2004.“, te „Lokalni 
projekti razvoja mikrokreditiranje 2007. “u 
suradnji sa Ministarstvom poduzetništva i obrta 
i Ministarstvom branitelja do kraja otplatnog 

perioda zadnjeg odobrenog kredita iz predmetnih kreditnih linija. 
Početkom 2010. raspisani su novi natječaji za projekte "Lokalni projekti razvoja- mikrokreditiranje 2009" 
i  "Lokalni projekti razvoja malog gospodarstva 2009." koji daju prednost proizvodnim djelatnostima, te 
tražiocima kredita nude najpovoljnija kreditna sredstva za početak i razvitak svoje djelatnosti. Temeljem 
odluke Povjerenstva poduzetnički projekti ostvaruju pravo na subvenciju Županije i Ministarstva poduzetništva 
i obrta koji subvencioniraju kamatnu stopu na odobrene poduzetničke kredite iz navedenih Projekta ( 1%+1% 
odnosno 2%+2%) za cijelo vrijeme otplate kredita. Za napomenuti je kako je ukupni kreditni potencijal koji je 
odobren od strane Ministarstva poduzetništva i obrta 310.000.000,00 kuna. Zaključno sa prosincem 2013. u 
poslovnim bankama odobreno je 128 kredita ukupne vrijednosti 246.000.000,00 kuna, a broj zahtjeva uvelike 
premašuje odobreni kreditni potencijal, stoga je Ministarstvo poduzetništva i obrta najavilo realizaciju ovog 
programa zaključno sa 31.3.2014., i objavu novog Programa u II kvartalu 2014.
Program potpore razvoju malog gospodarstva namijenjen je ciljanoj skupini, a to su žene poduzetnice, mladi i 
početnici u poduzetništvu. Aktivnost ima za cilj povećati stopu preživljavanja novoosnovanih obrta i trgovačkih 
društava kao i povećati konkurentnost postojećih subjekata u malom poduzetništvu potičući ulaganja koja 
rezultiraju rastom i razvojem s naglaskom na očuvanje postojećih radnih mjesta i novo zapošljavanje. Potpora 
podrazumijeva dodjelu namjenskih, bespovratnih novčanih sredstava iz Proračuna SDŽ u cilju poticanja 
osnivanja i razvoja poslovanja mikro, malih i srednjih subjekata malog gospodarstva u većinskom privatnom 
vlasništvu, 75% opravdanih troškova sukladno Zakonu o državnim potporama i drugim važećim propisima o 
državnim potporama, a najviše do 20.000,00 kuna. Ukupna planirana sredstva su 1.000.000,00 kuna. 
Za Program razvoja gospodarstva planirano je za 13.832.000,00 kn, a isti se odnosi na gospodarske zone 
općina i gradova, sustavno gospodarenje energijom, provođenje cjeloživotnog obrazovanja i tehnološki razvoj, 
istraživanja i primjena inovacija. 
Poticanje poslovnih zona temelje se na Programu poticanja izgradnje poduzetničkih zona u SDŽ za razdoblje 
2013.-2016.g. Nastavak sufinanciranja izgradnje zona doprinosi ravnomjernijem razvoju županije, otvaranju 
novih proizvodnih, servisnih, skladišnih i drugih sadržaja te novom zapošljavanju. Na realizaciji programa 
izgradnje zona Županija usko surađuje s resornim Ministarstvom, jedinicama lokalne samouprave, javnim 
i komunalnim poduzećima. Postupak dodjele sredstava iz Programa provodi se putem javnog poziva, a za 
provedbu Programa odgovorno je posebno povjerenstvo. Povjerenstvo provodi redovitu kontrolu provedbe 
Programa na terenu, a korisnici sredstva su dužni jednom godišnje dostavljati izvješća o utrošku sredstava. 
Strategijom energetskog razvitka Hrvatske, predviđa se značajnija uloga i odgovornost lokalne samouprave, 
poglavito županija, u kvalitetnom promišljanju energetske opskrbe. Stoga je nužno nastaviti sa započetim 
aktivnostima i ustrajati na stvaranju temeljnih preduvjeta široj upotrebi raspoloživih resursa obnovljivih izvora 
energije i energetskoj efikasnosti kao i uvođenje elektro sustava kompatibilnog umreženog plinskog sustava. 
Obzirom na osnovni cilj - uspostava ekološki prihvatljivog energetskog sustava, posebna pozornost je posvećena 
programu plinofikacije i programu korištenja obnovljivih izvora energije (voda, sunce, vjetar), te energetskoj 
učinkovitosti u zgradarstvu. Aktivnost će se obavljati kroz poticanja: ugradnje sunčevih sustava za pripremu 
potrošnje tople vode i grijanja u kućanstvima na području Splitsko-dalmatinske županije, energetske učinkovitosti 
na stambenim objektima fizičkih osoba na području Splitsko-dalmatinske županije, ugradnje fotonaponskih 
elektrana u kućanstvima na području Splitsko-dalmatinske županije - instalirana snage do 10 kW , smanjenja 
potrošnje energije i svjetlosnog zagađenja u sektoru javne rasvjete na području Splitsko-dalmatinske županije, 
sufinanciranje izrade Integriranih planova energetski održivog razvitka lokalnih samouprava na području 
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Splitsko-dalmatinske županije, te Program sustavnog 
gospodarenja energijom u objektima Županije (škole, 
domovi zdravlja, …). 
Temeljna namjera cjeloživotnog obrazovanja je 
obrazovanje  poduzetnika i poticanje poduzetničke 
infrastukture  unapređenje partnerstva između 
sveučilišta/fakulteta, znanstvenih i tehnoloških centara 
i poduzeća podići konkurentnost gospodarstva 
Županije. Naime, kroz osmišljene poticajne programe 
uz zadržavanje razine poticanja malog i srednjeg 
poduzetništva, gospodarske infrastrukture kao 
i poljoprivrede, ribarstva i turizma, Županija će 
realizacijom ove aktivnosti doprinijeti stvaranju 
kreativnog, na znanju utemeljenog okruženja za ključni 
gospodarsko tehnološki iskorak. Bitan čimbenik u 
uspjehu provedbe ove razvojne paradigme je zasigurno 

partnerstvo (državna razina, sveučilište, privatni sektor, međunarodni partneri, …). Predviđena je realizacija: 
sufinanciranje potpornih institucija, uspostava poduzetničkih inkubatora, sufinanciranje međunarodnih 
konferencija i stručnih skupova na temu ključnih suvremenih tehnologija, a koji se održavaju na području 
Županije. 
Razvojnim dokumentima utvrđeno je da Županiji treba gospodarstvo koje je temeljeno na znanju, odnosno 
nova gospodarska struktura koja se temelji na kontinuiranom istraživanju, privlačenju proizvodno i tehnološki 
orijentiranih ulaganja. Konačni cilj je stvaranje novih radnih mjesta izgradnjom otvorenog, fleksibilnog, 
dinamičnog i izvozno orijentiranog gospodarstva, sa sposobnošću brzog usvajanja novih tehnoloških rješenja 
i proizvodnjom vlastitih inovacija. Realizacijom aktivnosti tehnološkog razvoja, istraživanja i primjena inovacija 
znatno bi se doprinijelo razvoju Sveučilišta, konkurentnosti gospodarstva i jačanju kapaciteta Sveučilišta u 
korištenju EU razvojno-istraživačkih fondova, kao i razvoju novih spin-off tvrtki kojima isto tako na raspolaganju 
stoje sredstva za daljnji razvoj.

Izvor: Upravni odjel za gospodarsvo,  
razvitak i EU integracije 

Nastavlja se ulaganje u infrastrukturu

Župan Zlatko Ževrnja 30. listopada obišao je poslovnu zonu u 
Vinjanima Gornjim gdje je potpisao sporazum s gradonačelnikom 
Imotskoga Antom Ðuzelom po kojem će Županija s 2,5 milijuna 
kuna sufinancirati izgradnju potrebne infrastrukture u zoni koja 
se proteže na18 hektara zemljišta koje je već otkupljeno od 
strane investitora.
„Županija je s ovih 2,5 milijuna kuna do sada ukupno pomogla 
u izgradnji infrastrukture zone s 3,8 milijuna kuna, a sredstva 
su strogo namjenska i naše će stručne službe pratiti tijek 
izvođenja radova. Raduje me optimizam poduzetnika, posebno 
gospodina Bašića iz Posušja koji će zaposliti 180 ljudi. To je 

dobro, i vjerujem da će i ostali investitori krenuti njegovim putem“, izjavio je župan Zlatko Ževrnja.
Župan Ževrnja je u izjavi za medije kazao da je oduševljen dinamikom izvođenja radova na temeljnoj 
infrastrukturi zone kao i hrabrim poduzetnicima koji ne gube vrijeme nego i sami obavljaju pripremne 
radnje za početak izgradnje potrebnih objekata za što skoriji početak stvarnog funkcioniranja 
poslovne zone Vinjani Gornji i prva zapošljavanja građana Imotskog i okolnih mjesta. Županija će i 
nadalje pomagati konkretnim financijskim, ali i savjetodavnim, stručnim vođenjem cijeloga projekta 
na dobro svih žitelja Županije.
Nakon potpisanog Ugovora po kojemu Županija nastavlja ulaganja u infrastrukturu ove poslovne 
zone, zajedno s nekoliko investitora, župan i gradonačelnik su sa suradnicima obišli zonu i uvjerili 
se u veliki napredak u izgradnji pristupnih puteva i svekolike infrastrukture kakvu zahtijeva moderna 
poduzetnička zona.

I.B.
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Poljska iskustva u EU projektima

Poljski stručnjaci koji su uz pomoć 
sredstava EU vodili projekte izgradnje 
različitih postrojenja zbrinjavanja otpada 
i zaštite voda u više poljskih gradova 
sastali su se 24. listopada sa čelnim 
ljudima županije.  Pozdravljajući goste 
župan je istaknuo kako je uspostavljena 
odlična suradnja između Županije i 
poljskih regija. Posebno je istaknuo i 
prijateljstvo sa Werminsko-mazurskim 
vojvodstvom s kojom je sklopljen 
Sporazum o suradnji.
„ Poljska je članica EU koja je uspjela 
privući najviše sredstava iz fondova. 
Čak su nam i u pisanoj formi donijeli 
sve ono s čim su se oni suočili na 
tom putu. Apliciranje projekata je 

vrlo složen proces, podliježe strogoj proceduri i nema prostora za brojne popravke. Samo 
jednom imate priliku popraviti grešku koja nije u skladu sa zahtjevima EU“, kazao je župan. 
O suradnji sa vojvodstvom, a posebice sa suradnjom koja se odvija u Bruxellesu goste je upoznao 
zamjenik župana Ante Šošić. Zbigneiw Gieleciak, predsjednik Regionalnog centra za upravljanje 
vodama i kanalizacijskim sustavom Provincije Silesia, govorio je o poljskim iskustvima, greškama 
i uspjesima u iskorištavanju sredstava i provedbi projekata iz Strukturnih fondova EU na svom 
području. Naglasio je kako je prilikom izrade projekata najvažnije poštivati uvijete i upute EU, jer, 
kako je kazao, dopuštena je samo jedna izmjena po projektu. „Kontrole EU koje na terenu nadziru 
provedbu projekta su vrlo sitničave i rado kažnjavaju lošu realizaciju projekta. Iz fonda EU u razdoblju 
od 2000. do 2006. godine, kada je Poljska ušla u EU, prijavljena su 92 projekta vezana uz očuvanje 
okoliša. Oni su završeni 2010., a tek je ove godine njih 38 prihvaćeno. Od toga ih je deset dobilo 
kaznu. Ostali uopće nemaju prihvaćene izvještaje o realizaciji. Novi projekti koje smo sada počeli 
realizirati idu puno brže i lakše“, iznio je poljska iskustva Gieleciak. Također je govorio o načinu 
realizacije sustava odvodnje i zbrinjavanja otpadnih voda u Poljskoj.  O zbrinjavanju otpada govorio 
je Damian Gorzawski, predsjednik ED Investicije d.o.o. 
Stručnjaci iz poljske boravili su u Splitu povodom Gospodarskog simpozija o zaštiti okoliša koji 
organiziraju Poljsko-hrvatska industrijska i gospodarska komora, Splitsko-dalmatinska županija i 

HGK ŽK Split. Simpozij je ponudio poljska 
iskustva u alkoaciji sredstava iz Fondova 
EU i korištenju fondova u modernizaciji 
okoliša, kao i iskustva vezana za sustave 
kanalizacije i voda, obrade komunalnog 
otpada, te spalionice otpada. 
Primanju su nazočili Pawel Wlodarczyk, 
počasni konzul Republike Hrvatske 
u Krakowu, Aga Kulik, posrednica, 
Petroslav Sapunar predsjednik 
Županijske skupštine SDŽ, te Marija 
Vuković i Anđelko Katavić, pročelnici  
upravnih odjela SDŽ. 
 

Katowice, gl. grad 
pokrajne Silesia
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Počela izgradnja plinske mreže u našoj županiji

U Dugopolju je 15. studenoga župan Zlatko Ževrnja nazočio službenom 
početku izgradnje plinske distribucijske mreže Splitsko-dalmatinske 
županije. Tako je plinofikacija Splitsko-dalmatinske županije započela šest 
mjeseci nakon što je Plinacro završio izgradnju magistralnog plinovoda 
Benkovac-Dugopolje. Prvi korisnici mogli bi se priključiti već ovog proljeća, 
naglasili su iz tvrtke EVN Croatia koja je koncesionar za izgradnju plinske 
mreže u tri dalmatinske županije (Zadarska, Šibensko-kninska i Splitsko-
dalmatinska). Do sada je izgrađeno 30 kilometara plinovoda i odorizacijska 
stanica u Zadarskoj županiji, a cilj je izgraditi još 17 kilometara mreže u 
sve tri županije obuhvaćene koncesijom. Iz EVN-a poručuju kako ukupna 
potrošnja poslovnih korisnika i kućanstava iznosi oko 400.000 metara 
kubičnih na godišnjoj razini, a priključak na plin u Zadru je zatražilo više od 
330 kućanstava i 1300 stanova u zgradama koje imaju pripremljene sve 
instalacije. „Vjerujemo da smo uz potporu Županije napravili veliki korak 

prema ostvarenju dugogodišnjeg sna. Dalmacija napokon ima povoljan, pouzdan, siguran i ekološki 
prihvatljiv izvor energije. S nestrpljenjem očekujemo naše prve korisnike i nastavak izgradnje 
plinovoda u Splitsko-dalmatinskoj županiji“, kazao je Werner Casagrande, direktor EVN.  Župan 
Zlatko Ževrnja istaknuo je kako je početak izgradnje plinske mreže u Dugopolju važan trenutak za 
cijelu županiju jer će uslijediti razvoj plinske mreže prema Splitu, Kaštelima, Trogiru i drugim mjestima. 
„Iznimno smo zadovoljni početkom plinofikacije naše županije jer će jeftinija cijena tog energenta 
pridonijeti konkurentnosti našeg gospodarstva i poboljšanju socijalnog standarda domaćinstava“, 
kazao je župan.

Održan 18. međunarodni sajam SASO

Sajam je svečano otvorio Zlatko Ževrnja, župan Splitsko-dalmatinske 
županije. 
Župan je izvijestio kako je Županijska Skupština usvojila izmjene i dopune 
Prostornog plana, što je temeljni dokument za gospodarski razvitak 
Splitsko-dalmatinske županije, a kojim su sada uklonjene zapreke za 
izdavanje lokacijskih dozvola. Izmjenama i dopunama Prostornog plana 
omogućava se realizacija brojnih gospodarskih projekata, a posebice je 
spomenuo da je na području Splitsko-dalmatinske županije planirano 
98 turističkih zona te oko 60 lokacija za obnovljive izvore energije, 
odnosno solarne i vjetroelektrane. „Novim Prostornim planom, prevladat 
će se poteškoće u vezi tunela Kozjak, a pomoći će se i u rješavanju 
poteškoća u vezi s izgradnjom infrastrukture potrebne za veliku investiciju 
izgradnje plinske elektrane u Perući snage 400 megavata.“, istaknuo 
je župan. Uzvanicima i izlagačima su se obratili i Dragutin Ranogajac, 

predsjednik Hrvatske obrtničke komore, Goran Kovačević, zamjenik gradonačelnika Splita i 
Ivo Milatić, pomoćnik ministra gospodarstva. SASO se, kao i svake godine, održao pod visokim 
pokroviteljstvom Predsjednika Republike Hrvatske, Ive Josipovića, Ministarstva gospodarstva, 
Ministarstva poduzetništva i obrta, Ministarstva graditeljstva i prostornog uređenja, Splitsko – 
dalmatinske županije i Grada Splita. Sajam SASO u sebi obuhvaća niz specijaliziranih sajmova: 18. 
međunarodni sajam graditeljstva, 18. međunarodni sajam drvne industrije, 18. međunarodni sajam 
metalne industrije, 18. međunarodni sajam alata i opreme, 15. međunarodni sajam obrtništva i male 
privrede, 14. međunarodni sajam elektronike, energetike i telekomunikacija, 8. međunarodni sajam 
financija – SAFIR i 6. međunarodni sajam ekologije – SEKO.

Pripremila: A.-M. Š.
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Splitsko-dalmatinska županija bilježi rekordnu 
turističku sezonu. 
Župan Zlatko Ževrnja istaknuo je kako nam ovaj 
uspjeh govori da smo na dobrom putu kojim treba 
nastaviti i u budućnosti. „Županijski Prostorni 
plan je podloga za sve. Izmjene i dopune plana 
predviđaju 98 turističkih zona, a 74 su veće od 
10 hektara. Usto, jedina smo županija koja je 
izradila strategiju kulturnog turizma, a imamo 
strategije vjerskog i nautičkog turizma što je 
iznimno važno za proširenje turističke sezone i 
ponude“, kazao je Ževrnja. 
Direktor Turističke zajednice Splitsko-
dalmatinske županije Joško Stella kazao je kako 
je naša županija po prvi put po broju gostiju i 
noćenja u listopadu također najbolja u Hrvatskoj. 
Našu županiju za odmor je u listopadu izabrao 
jednak broj gostiju koliko ih je ukupno stiglo u 
Zadarsku, Šibensku i Ličko-senjsku županiju.  
Splitsko-dalmatinska županija je ostvarila 94.903 
noćenja, a već spomenute tri županije su ukupno 
ostvarile 387.837 noćenja. Istaknuo je kako su 
fizički rast prometa u Srednjoj Dalmaciji pratili i 
kvalitativni iskoraci. Tome u prilog govore i brojni 
nagrađeni gradovi, hoteli, kampovi, marine i prije 
svega pojedinačni djelatnici u turizmu sa područja 
naše županije, koji su priznati i prepoznati u 
cijeloj zemlji, kazao je Stella, predstavivši sve 
nagrađene u turističkim akcijama na razini 
Hrvatske. Za napomenuti je kako je ove godine 
konačno produžena sezona. Zabilježen je porast 
gostiju iz Njemačke, Skandinavije za čak 50%, 
ali je smanjen broj gostiju iz Rusije. Produžetku 

turističke sezone najveći doprinos je dao Split s 
52.000 noćenja, čime je postao turistički rekorder 
u državi s rastom prometa od čak 28%. Značajan 
rast prometa u listopadu zabilježili su Hvar, Bol i 
Supetar koji su imali 36% veći broj noćenja nego 
lani, te Makarska, Tučepi i Brela sa 30-ak  tisuća 
noćenja.
Kako bi se ovaj pozitivni trend u turizmu 
održao i unaprijedio, Županija u okviru svog 
samoupravnog djelokruga rada, preko Upravnog  
odjela za pomorstvo i turizam, između ostalog, 
planski raspoređuje sredstva namijenjena 
turizmu. Kako bi se sredstva što bolje rasporedila, 
Županijska skupština na 5. sjednici, donijela je 
Program javnih potreba iz područja pomorstva i 
turizma. Sredstva namijenjena razvoju turizma 
planirana su u iznosu od 2.110.000,00 kn, a 
koristit će se u iznosu od 1.950.000,00 kn iz 
matičnog dijela (općih prihoda i primitaka). 
Proračuna Splitsko-dalmatinske županije a u 
iznosu od 160.000,00 kn iz sredstava posebnih 
namjena. Temeljem usvojenog Strateškog 
marketinškog plana hrvatskog turizma i Strategije 
razvoja hrvatskog turizma, daljnji turistički razvoj 
i njegova promocija temeljit će se na izvanredno 
sačuvanom mediteranskom nasljeđu, a županija 
predstavljati kao destinacija za različit odmor s 
autohtonim proizvodima i očuvanom prirodom i 
morem. Ovom aktivnosti Splitsko-dalmatinska 
županija će sufinancirati Program promocije 
turističke sezone preko Turističke zajednice 
Splitsko-dalmatinske županije čiji je i osnivač. 
- Za program je osigurano 400.000, 00 kn. 
Sredstva za provođenje Glavnog plana razvoja 

Splitsko-dalmatinska županija  
turistički rekorder u državi
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turizma odnosno 150.000,00 kn, namijenjena su 
implementaciji Glavnog plana u praksi, a usmjeriti 
će se na one programe koji budu izabrani iz 
Glavnog plana vodeći računa i o aktivnostima 
Županije, Ministarstva turizma i Hrvatske turističke 
zajednice. Splitsko-dalmatinska županija svojim 
Programom etno-eko sela potaknula je obnovu 
raseljenih i zapuštenih naselja i na taj način 
pokušava zaustaviti nekontroliranu rasprodaju 
ovih nekretnina strancima. Ova naselja bi trebala 
postati izvor prihoda za lokalno stanovništvo 
i odredište za domaće i inozemne turiste koji 
preferiraju boravak u obnovljenim tradicionalnim 
dalmatinskim naseljima. Županija je i ove godine 
osigurala sredstva u iznosu od 500.000, 00 kn 
za razvoj ovog zanimljivog oblika turizma. Još 
jedan zanimljiva stavka Programa, za koje je 
izdvojeno 200. 000, 00 kn je razvoj rekreativnih 
i drugih tematskih staza. Cilj ove aktivnosti je 
stvaranje mreže rekreativnih i drugih tematskih 
staza koja bi omogućila poboljšanje kvalitete 
turističke sezone i produženje iste. Sredstva 
s ove pozicije raspodijeliti će se za pripremu, 
projektiranje, modernizaciju, obilježavanje i 
izgradnju tematskih staza. Sredstva su kao i ona 
za etno-eko sela bespovratna.  
Na osnovi Glavnog plana razvoja turizma UO 
provodi koordinirane projekte sa Turističkom 
zajednicom Splitsko-dalmatinske županije i 
ostalim turističkim zajednicama na području 
Županije kako bi na najefikasniji i najbolji način 
razvili upravo one selektivne oblike turizma koji 
će pomoći afirmaciji turizma naše županije u 
svijetu, a istovremeno donijeti korist i mogućnost 
zapošljavanja lokalnom stanovništvu. Za ove 
aktivnosti, odnosno selektivne oblike razvoja 
turizma osigurano je 200.000,00 kn. Kao i 

Nagradu Hrvatskog muzejskog društva za 
muzejsku akciju  u 2012. godini dodijeljenu 
Muzeju otoka Brača u Škripu primila je na 
svečanosti u zagrebačkom Muzeju Mimara 
ravnateljica Centra za kulturu Brač Jasna 
Damjanović.  Godišnja nagrada za objavljena, 
izložena  ili na drugi način javno prezentirana 
ostvarenja muzejske struke u protekloj  
kalendarskoj godini dodijeljena je u pet 
kategorija, a Muzej u Škripu dobio je nagradu za 
muzejsku akciju - Noć muzeja pod nazivom 
“Večer bračke škrtosti”. U obrazloženju ove 
nagrade stoji kako se Muzej otoka Brača u 
Škripu u Noći muzeja 2012. pod nazivom “Večer 
bračke škrtosti”  iznimno uspješno povezao sa 
lokalnom zajednicom i izašao izvan svojih okvira 
u okruženje u kojem žive njegovi posjetitelji te 
senzibilizirao lokalnu zajednicu spram muzeja. 

Ravnateljica Damjanović ističe kako je ova 
nagrada dodijeljena ne samo zaposlenicima 
muzeja već i svim stanovnicima mjesta Škrip, a 
ima ih oko sto pedeset i svi oni rado sudjeluju 
u svim muzejskim akcijama pa tako i u toj 
nagrađenoj „Večeri  bračke škrtosti“ koju su uz 
muzej organizirali TZ Grada Supetra i Narodna 
knjižnica Supetar. U Noći muzeja sudjelovalo 
je i mnoštvo Bračana iz ostalih mjesta - učenici 
osnovne škole iz Pučišća, amatersko kazalište iz 
Supetra, klapa Morbin iz Donjega Humca, klapa 
učenika klesarske škole iz Pučišća, dr.sc. Lucija 
Puljak, generalni vikar Hvarsko bračko viške 
biskupije msgr. Stanko Jerčić, brački kroničar 
Joško Nigoević i mnogi drugi pripovjedači i 

prethodne godine Upravni odjel pružat će 
potporu pojedinim projektima, institucijama, 
raznim kulturnim, sportskim, zabavnim i ostalim 
manifestacijama koji imaju za cilj poboljšavanje 
i obogaćivanje turističke ponude Splitsko-
dalmatinske županije za koje je osigurano 
500.000,00 kuna bespovratnih sredstava. 

Izvor: UO za pomorstvo i turizam 
Pripremila: A.-M. Š.
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humoristi. Priređena je  i posebna glazbena 
poslastica - premijerno je, devedeset godina 
nakon nastanka, u Muzeju otoka Brača izvedena 
šaljiva pjesma „Šta je žena“ bračkog skladatelja 
Ivana Dominisa na temu  poznatu iz bračkih 
gončica – o vražjoj ženskoj naravi. Poseban 
naglasak izložbe tada postavljene u muzeju 
bile su anegdote o dvojici Rendića. Ivan Rendić 
poznat kao vrhunski kipar, vjerojatno je bio i 
najveći šaljivac među hrvatskim  umjetnicima, 
a i njegov je sin slikar Dunav Rendić naslijedio 
taj osebujan smisao za humor. Nisu zaobiđene 
ni šale iz „Male antologije bračkih viceva“ 
legendarnog dvojca Joze i Frone. Kako je muzej 
mjesto susreta prošlosti i sadašnjosti, posjetitelji  
su imali mogućnost postati sukreatori izložbe - 
na izložbenim panoima bilježili su svoje šale o 
bračkoj škrtosti.

Posjetitelji su imali priliku upoznati se i sa 
značenjem pojma „brački metar“ u radionici koju 
je vodio Edo Glasinović. On je iskrcao drva u 
mauzolej koji se nalazi u sklopu muzeja i učio 
posjetitelje kako se slaže taj, jedinstveni „brački 
metar drv›“ - na metar puta metar puta šezdeset. 
Iako je ulaz u muzeje te noći bio besplatan, 
posjetitelji škripskog muzeja ipak su dobili uputu 
kako je kao ulaznicu potrebno donijeti jedni «biju» 

(cjepanicu) i baciti je u oganj 
na Petanovića gumnu u blizini 
muzeja kako bi se ugrijali. Svi su 
posjetitelji te večeri sudjelovali 
u razotkrivanju pozadine mita o 
škrtosti Bračana i svi se zajedno 
od srca nasmijali. 
I zaista - nije se škrtarilo na 
dobrome humoru!

“Zaista nas veseli ova nagrada 
struke i obvezuje u nastojanjima 
da muzej i nadalje bude poticaj za 
kulturni ali i turistički i gospodarski 
razvoj naše otočne zajednice. 
U prilog tome govori i činjenica 
da je brački zavičajni muzej ove 
godine posjetilo gotovo 15 tisuća 

posjetitelja” - kazala je Damjanović zahvalivši se 
svim suradnicima, a osobito  kustosici muzeja 
Andrei Matoković. Direktor TZ Grada Supetra  
Ive Cvitanić istaknuo je iznimno dobru suradnju 
s Centrom za kulturu Brač koji svojim predanim 
radom, visokom razinom profesionalnosti i 
iznimnom kreativnošću zaposlenika značajno 
doprinosi očuvanju kulturno povijesne baštine 
otoka Brača osobito u funkciji razvoja turizma.

Izvor: Centar za Kulturu Brač 
Pripremila: A.-M. Š.

Muzej otoka Brača u Škripu 
 dobitnik godišnje nagrade 

Hrvatskog muzejskog društva

Noć muzeja 2012.
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EU projekti

U Županiji su 22. studenoga javnosti predstavljeni odobreni strateški projekti IPA Jadranske prekogranične 
suradnje. Župan Zlatko Ževrnja zahvalio se svima koji su sudjelovali u izradi projekata, među ostalima bivšem 
županu Anti Sanaderu, te Ranku Vujčiću pomoćniku pročelnika Upravnog odjela za gospodarstvo. „Ovim nam 
je Bruxelles ukazao povjerenje i potvrdio kako je naša županija sposobna provesti ovakav projekt. Dokazali 
smo da imamo dovoljno stručnih kapaciteta tako da je ovo demantiralo sve one izjave u predizbornoj kampanji 
koje su županiju prozivale zbog nesposobnosti. Projekt je usmjeren na rano otkrivanje požara. Svjedoci smo 
da se štete od požara mjere u stotinama milijuna kuna i vjerujem da ćemo zahvaljujući ovom projektu rizike 
svesti na najmanju moguću mjeru“, kazao je župan Zlatko Ževrnja.
Projekt je prezentirala Anđelka Vuković koordinatorica projekta HOLISTIC, pomoćnica pročelnika Upravnog 
odjela za gospodarstvo, te istaknula kako je konkurencija bila velika. Od prijavljenih 57 projekata odobreno ih 
je 11. „Određeni dio posla imat će naše Sveučilište, a što se tiče samog gospodarskog efekta to ćemo imati 
unutar privođenja biomase svrsi, kako u grijanju i hlađenju tako i u proizvodnji kvalitetne opreme. Izuzetno je 
bitan i razvoj softverskih načina kako poboljšati postojeću situaciju koju smo napravili do sada“, naglasio je 
Ranko Vujčić. 
U okviru predstavljanja projekta Holistic, predstavljena su još dva strateška projekta IPA Jadranske prekogranične 
suradnje: HERA (Sustainable tourism management of Adriatic heritage) i DEFISHGEAR (Derelict fishing gear 
management system in the Adriatic region).
Naziv projekta: HOLISTIC (Adriatic Holistic Forest Fire Protection)-Holistički model integralne zaštite od 
šumskih požara
Početak provedbe projekta: Očekuje se ugovaranje projekta u prosincu 2013.
Ukupna vrijednost projekta:  9.363.801,29 €
EU sredstva za aktivnosti SDŽ: 903.816,90 € 
EU sredstva za aktivnosti partnere iz RH : 3.200.834,93 €
Trajanje projekta: 30 mjeseci
Opći cilj: Projekt se fokusira na prevenciju i ublažavanje štete od prirodnih rizika, s posebnim naglaskom na 
rizike požara i potresa, s ciljem poboljšanja, promicanja i jačanja institucionalnih kapaciteta u provedbi politika 
i aktivnosti na smanjenju šteta od elementarnih nepogoda s kojima se suočava Jadranska regija.
 Posebni cilj: Unaprjeđenje zakonodavnog okvira, standardizacija postupaka između šumarskih, vatrogasnih 
i institucija civilne zaštite, pilot projekt (koji obuhvaća razvoj sustava rane detekcije požara, korištenje biomase, 
preventivne aktivnosti, istraživanje i nadzor seizmičke osjetljivosti zgrada od strateškog interesa,..).
Aktivnosti: Analiza teritorija (definirani GIS podaci, baza podataka); Sprječavanje i predviđanje požara (24 
satno protupožarno video i meteorološko motrenje uz automatsko prepoznavanje pojave požara, uspostava 
županijskog operativnog centra za nadzor i intervencije, oprema operativnog centra i postavljanje sustava za 
rano otkrivanje požara (mreža motrilačkih jedinica), uspostava sustava za izračun mikrolokacijskog indeksa 
opasnosti od požara, uspostava sustava za simulaciju razvoja požara, uspostava i opremanje ''Centra za 
istraživanje požara''); Dogovor oko načina postupanja u kriznim situacijama (upoznavanje s praksom EU 
zemalja, definiranje standardiziranih procedura za intervenciju).
Projektni partneri:
HR  Splitsko- dalmatinska županija- Vodeći partner
HR  Hrvatski šumarski institut
HR  Hrvatska vatrogasna zajednica
HR  Šibensko- kninska županija
HR  Zadarska županija
HR  Dubrovačko- neretvanska županija
HR  Istarska županija
IT  Regija Marche – Integrirani odjel za sigurnost i civilnu zaštitu
IT  Regija Veneto Civil- Ured za civilnu zaštitu
IT  Konzorcij Europe Point Teramo (AB)
IT  Upravljačko tijelo za parkove i bioraznolikost – PO Delta (ER)
IT  Regija Friuli Venezia Giulia – Regionalna civilna zaštita
IT Regija Molize – Odjel za poljoprivredu, šumarstvo i ribarstvo
SI  Općina Ajdovština
GR  Regija jonskih otoka
RS Ministarstvo unutarnjih poslova Republike Srbije
AL Fakultet šumarskih znanosti, Poljoprivredno sveučilište Tirane
BiH Ministarstvo gospodarstva Županije  

Predstavljeni EU projekti Holistic, Hera, Defishgear
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EU projekti

 Zapadnohercegovačke
BiH Vlada Hercegovačko – Neretvanske  
 Županije
MN Akademija znanosti i umjetnosti Crne  
 Gore (MASA) 

Naziv projekta: HERA (Sustainable tourism 
management of Adriatic heritage)
Početak provedbe projekta: Očekuje se ugovaranje 
projekta u prosincu 2013.
Ukupna vrijednost projekta:  8.842.602,24 €
EU sredstva za aktivnosti SDŽ: 574.633,48 €
Trajanje projekta: 26 mjeseci
Cilj projekta: Razvoj zajedničke prekogranične 
platforme na području Jadranske obale s 
ciljem promocije održivog turizma baziranog na 
zajedničkom kulturnom nasljeđu.
Aktivnosti:
Izrada zajedničkog akcijskog plana za razvoj 
kulturnog turizma na jadranskom području; 
Stvaranje zajedničke oznake izvrsnosti s nazivom 
"HERA” ;Razvoj 12 prekograničnih ruta kulturnog 
turizma; Uspostavljanje posjetiteljskih centara s 
naglaskom na virtualne prezentacije kulturnog 
nasljeđa (Investicija u SDŽ odnosit će se  na 
uređenje i opremanje Multimedijalnog muzeja u 
Tvrđavi Klis, izradu Studije o upravljanju Tvrđavom 
Klis te implementaciju 5-faznog sustava osvjetljenja 
tvrđave); Promocija kulturnog turizma na jadranskom 
području.
Projektni partneri:
HR (6) Zadarska županija – vodeći partner, 

Splitsko- dalmatinska županija, 
Šibensko-kninska županija, Dubrovačko-
neretvanska županija, Istarska županija, 
Primorsko-goranska županija

BiH Ministarstvo održivog razvoja i turizma, 
Grad Mostar, Razvojna agencija Unsko-
sanskog kantona

AL Razvojni fond Albanije
SLO Općina Postojna, Grad Piran
RS Ministarstvo financija i ekonomije Republike  
 Srbije
IT Grad Rimini, Sveučilište u Foggia, Regija 

Abruzzo, Grad Ravena, Konzorcij Europe 
Point Teramo (AB)

Kick off sastanak - Projekt Holistic
Prilikom predstavljanja Projekta Holistic održanog 22. siječnja 2014. župan Zlatko Ževrnja istaknuo je kako je 
naša županija ponosna jer je upravo ona vodeći partner Projekta. „Veliko je ovo priznanje za našu županiju 
što smo prepoznati kao lideri projekta koji zapravo umrežava cijelu jadransku regiju u projektu prevencije 
požara i potresa“, kazao je župan. Upoznao je nazočne sa Projektom u cijelosti kao i svim aktivnostima koje 
će se provoditi s ciljem njegove realizacije. Primjena Projekta može se očekivati 2016. godine, kada kreću pilot 
projekti. „Cilj je što ranije otkriti požar, kao što znamo požar se gasi u prvim minutama. Postavit ćemo kamere 
na određena mjesta koja izaberemo, te će te slike s montiranih kamera odlaziti u jedan centar za nadzor i otud 
će se objavljivati svim vatrogasnim postajama“, objasnio je župan Ževrnja. 
Koordinatorica projekta Anđelka Vuković kazala je kako je današnji dan kruna trodnevnog događanja, 
na kojem su projektni partneri uspostavili upravljačke strukture projekta te definirali gantogram budućih 
aktivnosti. Na današnjem predstavljanju predstavili su se partneri iz Slovenije i Crne Gore. Predstavljanju su 
nazočili predsjednik Županijske skupštine Petroslav 
Sapunar, vijećnici Županijske skupštine, predstavnici 
DUZS-a, GSS-a, v.d. pročelnik Upravnog odjela za 
gospodarstvo, razvoj i EU integracije, predstavnici 
DVD-a, predstavnici vatrogasne zajednice SDŽ te 
ostali partneri u Projektu.

Naziv projekta: DEFISHGEAR (Derelict fishing gear 
management system in the Adriatic region)
Početak provedbe projekta: Očekuje se ugovaranje 
projekta u prosincu 2013.
Ukupna vrijednost projekta: 5.721.514,34 €
EU sredstva za aktivnosti SDŽ: 181.985,00 € 
Trajanje projekta: 29 mjeseci
Cilj projekta: Razvoj koordiniranog i integriranog 
strateškog pristupa na prekograničnoj razini za mjerenje i 
praćenje onečišćenja mora 
Aktivnosti:
Primjena Protokola o integriranom upravljanju obalnim 
područjem i procjenu stanja i uključivanje relevantnih 
dionika kao što su tijela javne uprave (institucionalni dionici), 
privatni sektor (operateri u sektoru industrije – recikliranje, 
profesionalna udruženja ribara), javna i privatna poduzeća 
koja se bave zbrinjavanjem/upravljanjem otpadom, 
nevladin sektor (NGO) i šira javnost. 

• U suradnji sa Institutom za oceanografiju 
i ribarstvo, Split, provedba pilot projekta 
postavljanja kontejnera u lukama Sumartin i Vir 
(Otok Hvar).

Projektni partneri:
SLO Nacionalni institut za kemiju, Ljubljana, Slovenija
SLO Institut za vode, Slovenija
SLO Sveučilište Nova Gorica, Laboratorij za istraživanje 
okoliša, Slovenija
HR   Institut za oceanografiju i ribarstvo, Split
HR  JU RERA S.D. za koordinaciju i razvoj Splitsko-
dalmatinske županije
IT Nacionalni Institut za zaštitu okoliša i istraživanje  
 - ISPRA, Italija
IT Sveučilište u Veneciji, Ca' Foscari, Italija
IT Mediteranski Konzorcij, Italija
IT Regionalna agencija za zaštitu okoliša - ARPA,  
 Regija Emiglia-Romagna, Italija
IT Euro-mediteranski centar za klimatske promjene  
 (CMCC)
BiH Institut za hidrotehniku građevinskog fakulteta  
 u Sarajevu
CG Institut za biologiju mora, Univerzitet Crne Gore
AL Poljoprivredni fakultet, Sveučilište u Tirani,  
 Laboratorij za ribarstvo i akvakulturu
AL Regionalno Vijeće Lezha
GR Institut za oceanografiju, Centar za istraživanje  
 mora (HCMR)
GR Mediteranski informacijski ured za okoliš, kulturu  
 i održivi razvoj
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Sastanak sa predstavnicima Sveučilišta u Splitu

Čelnici županije sastali su se 27. studenoga 
sa rektorom, prorektoricom, dekanima i 
prodekanima Sveučilišta u Splitu. Župan je 
u svom pozdravnom nastupu naglasio kako 
ovaj sastanak potvrđuje uspješnu suradnju 
Sveučilišta i Županije. „Dosadašnja suradnja 
izvrstan je temelj za dalje, a što je u interesu 
daljnjeg uspješnijeg razvoja“, kazao je 
župan. Iako nema zakonsku obvezu, 
Županija je prepoznala važnost istih, pa 
tako financijski podupire programe i projekte 

Sveučilišta. Tako je za Sveučilišnu knjižnicu izdvojeno 100.000, 00 kuna, za  Ured za transfer 
tehnologija 200.000, 00 kn. Također se sufinanciraju važni znanstveni simpoziji, okrugli stolovi, za 
koje se izdvajaju sredstva preko našeg Upravnog odjela za prosvjetu, kulturu i šport. „Obveza je 
Županije izraditi novu strategiju ukupnog razvoja i taj ćemo dokument izraditi u tijesnoj suradnji sa 
splitskim Sveučilištem i svim njegovim sastavnicama, a posebno s Ekonomskim fakultetom. Brojna 
su područja na kojima surađujemo s Medicinskim fakultetom i s KBC-om, preko FESB-a surađujemo 
i s Fraunhofer institutom u Njemačkoj“, kazao je župan.
Rektor prof. dr. sc. Ivan Pavić naglasio je kako je vrlo važno napomenuti da je inicijativa za ovaj 
sastanak došla sa obje strane. „Mi smo sve ove godine vrlo uspješno surađivali sa Županijom. 
Pomagali smo jedni drugima i to je jedno dobro iskustvo i praksa. Izlaz iz situacije u kojoj se 
nalazimo svakako treba tražiti i u krugu 1000 znanstvenika koji su okupljeni u Sveučilištu. Imamo 
potencijale kojima možemo sa Županijom utjecati na poboljšanje gospodarske situacije, a novac 
koji bi dobili kao naknadu za taj posao nije nam na prvom mjestu. Najprije mislimo na potrebu i na 
ovo stanje koje je predugo trajalo. Moramo napraviti zaokret. Ako ga neće napraviti oni koji znaju 
i koji su po nekom svom poslanju odgovorni, onda ne vidim tko bi to drugi mogao napraviti. Radi 
se o nizu projekata koji bi bili uklopljeni u život županije.“, kazao je rektor Pavić. Taj zaokret vidi u 
zajedničkom izvlačenju sredstava iz EU fondova. Mogućnosti su velike, a Sveučilište je u stanju ne 
samo savjetima pomoći, već i izraditi konkretne projekte za participiranje u Fondovima. Predložio 
je sastavljanje popisa indikativnih projekata na kojima bi Županija i Sveučilište mogli  surađivati. 
Svi su se složili kako se samo kroz suradnju i inovacije i tehnološki razvitak može doći do pravog 
odgovora na sadašnju krizu. Na sastanku su sudjelovali i ostali predstavnici splitskih fakulteta, te su 
u kraćim izlaganjima upoznali vodstvo Županije sa svojim djelovanjem. Sastanku su redom nazočili: 
prof. dr. sc. Branka Ramljak, prorektorica za financije i računovodstvo, prof. dr. sc. Željko Garača, 
dekan Ekonomskog fakulteta, prof. dr. sc. Srdjan Podrug, dekan Fakulteta elektrotehnike, strojarstva 
i brodogradnje, prof. dr. sc. Alen Harapin, dekan Fakulteta građevinarstva,arhitekture i geodezije, 
doc. dr. sc. Marita Brčić Kuljiš, prodekanica za znanost i međunarodnu suradnju Filozofskog 
fakulteta, prof. dr. sc. Igor Jerković, prodekan za  znanstveni rad i međunarodnu suradnju Kemijsko-
tehnološkog fakulteta, prof. dr. sc. Boris Maleš, 
dekan Kineziološkog fakulteta, prof.dr.sc. Dragan 
Ljutić, dekan Medicinskog fakulteta, doc.dr. sc. Pero 
Vidan, prodekan za znanost Pomorskog fakulteta, 
prof..dr. sc. Jozo Čizmić, dekan Pravnog fakulteta, 
doc. dr. sc. Stjepan Orhanović, prodekan za razvoj 
i financije Prirodoslovno-matematičkog fakulteta, 
red. prof. Mateo Perasović, dekan Umjetničke 
akademije u Splitu, Petroslav Sapunar, predsjednik 
Županijske skupštine, Luka Brčić i Ante Šošić, 
zamjenici župana, Zdravko Omrčen, pročelnik UO 
za prosvjetu, kulturu i šport i Anđelko Katavić, v.d. 
pročelnika UO za gospodarstvo, razvitak i europske 
integracije. 
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Otočnim vatrogasnim društvima uručeni prijenosni  
uređaji za reanimaciju

U prostorijama Županije 17. siječnja izvršena je primopredaja prijenosnih defibrilatora (AVD uređaja) 
za reanimaciju, kojima će od sada biti opremljene vatrogasne postrojbe otoka Hvara, Brača, Šolte i 
Visa. 
Župan Zlatko Ževrnja istaknuo je kako je ova donacija vrlo važna za našu županiju. „Mi smo turistička 
županija, kroz koju godišnje prođe dva milijuna turista. Ovo doprinosi sigurnosti naših turista, ali 
svakako je i pomoć našem stanovništvu, posebno otočnom. Želimo pomoći našim otočanima i 
podignuti kvalitetu života na otocima“, naglasio je župan.
Primopredaja se održala u sklopu Programa javno dostupne rane defibrilacije "Pokreni srce-spasi 
život", koji u suradnji s partnerima provode Ministarstvo zdravlja, Hrvatski zavod za javno zdravstvo 
i Hrvatski zavod za hitnu medicinu, a koji predviđa postavljanje AVD uređaja na javne površine na 
kojima se okuplja veći broj ljudi s ciljem smanjenja smrtnosti uslijed iznenadnog zastoja srca. „U prvoj 
fazi projekt je vrijedan oko 300 tisuća kuna, a u Hrvatskoj smo do sada osposobili 173 pripadnika 
naših postrojbi. Plan nam je da ovu godinu završimo s 400 osposobljenih pripadnika. Preuzeli smo 
ukupno 31 uređaj, a 20 ćemo podijeliti našim priobalnim postrojbama“, istaknuo je Jadran Perinić, 
ravnatelj Državne uprave za zaštitu i spašavanje.  Glavni vatrogasni zapovjednik RH Slavko Tucaković 
naglasio je kako je ovo prvi put u povijesti da se uručuju takvi uređaji za vatrogasne postrojbe, ali 
da preuzimajući uređaje preuzimaju i nemalu odgovornost za njihovu pravilnu upotrebu. Istaknuo je 
kako se za rukovanje uređajima prolazi odgovarajuća obuka, a sve s humanim ciljem pravovremene 
i stručne reakcije. AVD uređaje preuzeli su Nikša Bjelobradić, zapovjednik DVD Bol, Rino Budrović, 
zapovjednik DVD Hvar, Josip Burica, zapovjednik DVD Šolta, Ivan Jakšić-Žile, zapovjednik DVD 
Supetar, Lorijan Mardešić, zapovjednik DVD Komiža, Tonći Nižetić, zapovjednik DVD Selca i Bartul 
Huljić, zapovjednik DVD Jelsa.
U ime vatrogasnih društava zahvalili su se Dražen Glavina, zapovjednik Vatrogasne zajednice SDŽ 
i Ivan Jakšić-Žile, zapovjednik DVD Supetar.
Primopredaji su nazočili Ante Sanader, predsjednik Vatrogasne zajednice SDŽ, Slavko Ðapić, 
pročelnik Područnog ureda za zaštitu i spašavanje Split, Marijana Klanac, tajnica Kabineta ravnatelja 
DUZS, Luka Brčić, zamjenik župana, te Damir Gabrić, savjetnik u Uredu župana.
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Tjedan sjećanja na Vukovar i Škabrnju

U prepunoj dvorani Nadbiskupijskog splitskog sjemeništa, 11. studenog započeo je Tjedan sjećanja 
na Vukovar i Škabrnju u organizaciji Udruge Benedikt. U sklopu manifestacije održane su tribine 
"Nova agresija na Vukovar", izvedena je antiratna monodrama "Feniks", posvećena ženama u 
Domovinskom ratu, premijerno je prikazan dokumentarni film "Vukovar – simbol hrvatskog otpora", 
poznatog ratnog snimatelj Petra Malbaše, održano je molitveno bdijenje za Domovinu i sve žrtve 
Domovinskog rata, te je prikazan dokumentarni film "Časni sude, nisam kriv". Splitsko-dalmatinski 
župan Zlatko Ževrnja je u svom govoru prigodom početka Tjedna sjećanja, podsjetio na strašne 
posljednje dane obrane Vukovara, urbicid i genocid koji je herojski Vukovar preživio. Kako se 
često zadržimo samo na opisnim slikama toga stradanja, župan je ovaj put okupljene podsjetio 
na konkretne osobe, branitelje i djecu, prognanike, zatvorenike, logoraše i sve žrtve srbo-četničke 
agresije. Istaknuo je i povijesnu ulogu vukovarske bolnice kao i bešćutnost vladajućih za sve te 
strašne patnje i stradanja. 
"Smetaju nam pokušaju relativiziranja krivnje. Boli nas ponižavanje hrvatskih branitelja i umanjivanje 
njihove žrtve uz istovremeno aboliranje četničkih zločina. Stoga ni nasilno, možemo slobodno reći 
i protuzakonito (župan se pozvao na članak 8. Ustavnog zakona o pravima nacionalnih manjina) 
uvođenje ćirilice, ne doživljavamo kao pokušaj ostvarenja manjine na svoje pismo nego kao nasilno 
vraćanje simbola agresije u Vukovar. Pokušaj izbjegavanja govora o ratnoj reparaciji i eventualnom 
povlačenju tužbe protiv Srbije je veleizdaja. Upravo zbog toga podupiremo pravedne zahtjeve i 
razumne prijedloge Stožera za obranu Vukovara" - naglasio je župan Ževrnja. Županijsko izaslanstvo 

posjetilo je Vukovar, 18. studenoga kako 
bi se poklonili na svim mjestima stradanja 
herojskih branitelja Vukovara, te iskazali 
duboko poštivanje rana onih koji su 
najzaslužniji za slobodu naše Domovine.  
Na kraju je pohvalio ovu i slične 
aktivnosti vrijedne Udruge Benedikt koja 
može služiti kao primjer našim sličnim 
nevladinim udrugama. Skup je pozdravio 
i gradonačelnik Ivo Baldasar kao i Marko 
Miljanić, zapovjednik samostalnog 
bataljuna obrane Škabrnje te komodor 
Ivica Tolić.

I.B.
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Obilježen Dan međunarodnog priznanja  
Republike Hrvatske

Povodom Dana međunarodnog 
priznanja Republike Hrvatske županijski 
čelnici upriličili su tradicionalni prijem za 
članove Konzularnog zbora, te vijeća, 
predstavnika i udruga nacionalnih 
manjina. Pozdravne riječi uputio im je 
župan Zlatko Ževrnja. „Prevažan je 
to dan u povijesti Hrvatske, hrvatskog 
naroda i svih građana RH. Dan u 
kojemu su ostvarene sve povijesne 
težnje hrvatskog naroda, dan kada 
je naša suverenost ucrtana na kartu 
suvremenog svijeta. Zahvaljujem svima 
vama koji ste preko svojih osobnih, 
političkih, diplomatskih i poslovnih veza 

s prijateljima iz zemalja tadašnje europske zajednice i drugih zemalja cijeloga svijeta, učinili 
sve što ste mogli kako bi do priznanja došlo što prije. “Danas, kada s ponosom ističemo 
činjenicu da je RH punopravna članica svih euro-atlantskih integracija, da smo ispunili san 
naših pradjedova, preostaje nam drugi „rat“ – borba za privlačenje investitora u čemu također 
očekujemo vaš veliki angažman, na čemu vam unaprijed zahvaljujem. Mi kao Županija smo 
stvorili preduvjete za sigurna ulaganja: od donošenja izmjena i dopuna prostornog plana, 
do izrade svih potrebnih zakonskih preduvjeta za sigurna ulaganja i uklanjanja suvišnih 
birokratskih procedura", naglasio je župan čestitajući svima Dan međunarodnog priznanja 
Republike Hrvatske. 
Konzularni zbor u ime županijskih vijećnika i u svoje osobno pozdravio je i predsjednik 
Županijske skupštine Petroslav Sapunar. Naglasio je kako je rad najmnogobrojnijeg 
konzularnog zbora u Hrvatskoj itekako prepoznat, te im zaželio daljnji uspješan rad. U ime 
Konzularnog zbora domaćinima se obratila Silvana Kondić. Istaknula je kako su današnji 
dan kao i dan ulaska RH u EU jedni od najvažnijih dana u novijoj povijesti Hrvatske. Stavila 
se na raspolaganje u domeni svog 
djelovanja, za svaku pomoć oko 
realizacije projekata koje je Županija 
planirala. U ime vijeća, predstavnika 
udruga nacionalnih manjina na 
suradnji se zahvalio Angel Mitrevski, 
član Savjeta za nacionalne manjine 
RH, naglasivši kako je u ove 22 
godine od priznanja odnos prema 
nacionalnim manjinama došao na 
zavidnu razinu, te kako je daleko 
bolji od onih u ostalim europskim 
zemljama.   
Primanju su nazočili i zamjenici 
župana Luka Brčić i Ante Šošić. 

A.-M. Š.
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Održane vježbe zaštite i spašavanja 

Na području kampa "Stobreč“, u organizaciji Državne uprave za zaštitu i 
spašavanje, održana je 19. listopada 2013. godine pokazno-terenska vježba 
zaštite i spašavanja „Split 2013“. Prema scenariju vježbe, došlo je do požara 
na putničkom brodu ispred Gradske luke Split te je bilo potrebno evakuirati i 
zbrinuti putnike, odnosno članove posade. 
Tema vježbe bila je izgradnja šatorskog naselja sukladno utvrđenim 
standardima, zbrinjavanje unesrećenih, osiguranje uvjeta za višednevni 
boravak oko 250 osoba, uključivo psihosocijalnu i medicinsku skrb te 
osiguranje reda i mira u naselju. 
Na vježbi su sudjelovale operativne snage Državne uprave za zaštitu i 
spašavanje - Sektor za civilnu zaštitu, Državne intervencijske postrojbe 
Civilne zaštite RH (DIP CZ RH) - Odjel Split, Zajednica društava Crvenog 
križa Splitsko-dalmatinske županije i Zavod za hitnu medicinu Splitsko-
dalmatinske županije. 
Ravnatelj Državne uprave za zaštitu i spašavanje dr. sc. Jadran Perinić, na 
kraju vježbe, pohvalio je sve sudionike istaknuvši važnost jedinica lokalne 
samouprave u ovakvim i sličnim situacijama. Vježbi je nazočio zamjenik 
župana Splitsko-dalmatinske županije Luka Brčić i tajnik stožera ZIS Splitsko-
dalmatinske županije Damir Gabrić.
Na Čiovu u uvali Saldun, 30. studenog 2013. god.  održana je vježba 

spašavanja utopljenika iz mora u kojoj je sudjelovala  Interventna postrojba civilne zaštite Državne 
uprave za spašavanje  područnog ureda Split, a u sklopu  eko-akcije čišćenja podmorja, organizirane 
od strane  PŠU Saldun iz Okruga Gornjeg i REK Hvidra iz Splita. 
Članovi navedenih klubova su  ujedno i pripadnici specijalističke postrojbe civilne zaštite za spašavanje 
iz vode  Splitsko-dalmatinske županije  te su u sklopu eko - akcije dobili prigodu sudjelovati u vježbi 
i razmijeniti iskustva sa svojim kolegama iz DUZS-a.
Vježba je uspješno održana usprkos velikoj kiši i vjetru, a vježbi je nazočio predsjednik Hrvatskog 
ronilačkog saveza, Kamilo Čuljak , zapovjednik Državne intervencijske postrojbe civilne zaštite 
Područnog ureda Split Petar Škorić i  predstavnik Splitsko-dalmatinske županije Mate Franetović.

M. F. i A.-M. Š.

događaji , susreti

Obilježen Mjesec borbe protiv alkoholizma i drugih ovisnosti

Živimo u vrijeme sve većih mogućnosti i tehnološkog razvoja, sa 
što više sredstava za što bolju komunikaciju, a prave komunikacije 
među ljudima ima sve manje. Reklame su preplavile televizijske 
programe, a izazovi konzumentskog društva su sve veći. Odraslima 
se teško othrvati ovim izazovima, a djeci koja ne znaju za opasnosti 
i prirodno su znatiželjna je još teže i često su žrtve novih ovisnosti 
ploveći bespućima interneta. 

Želeći ukazati na problem „novih ovisnosti“ Županijsko povjerenstvo za suzbijanje zlouporabe droga 
Splitsko-dalmatinske županije u suradnji sa Judo klubom Kaštela povodom Mjeseca borbe protiv 
alkoholizma i drugih ovisnosti (15.11.-15.12.2013.) organiziralo je predavanje za djecu, članove 
Judo kluba i njihove roditelje u dvorani Centra za rehabilitaciju Mir u Rudinama. Djeca Judo kluba su 
kao primjer dobre prakse, kako korisno iskoristiti slobodno vrijeme, prezentirali svoje vještine u judu, 
a prof. psihologije Davorka Borković Kovačić održala je kratko predavanje „Svijet interneta“, nakon 
čega su podijeljene brošure na istu temu. Brošuru „Svijet interneta“, sastavile su djelatnice Službe za 
zaštitu mentalnog zdravlja, prevenciju i izvanbolničko liječenje ovisnosti, Nastavnog zavoda za javno 
zdravstvo SDŽ, a uz pokroviteljstvo Splitsko-dalmatinske županije i Grada Splita.

Dr.med. Branka Jurčević Zidar, 
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Prisegnuli sutkinje i suci porotnici Općinskog suda u Splitu
U dvorani Županije, ispred predsjednika Županijske skupštine Petroslava 
Sapunara, te predsjednika i zamjenika predsjednika Općinskog suda u 
Splitu Gorana Čolaka i Maria Franetovića 15. siječnja 2014. prisegnuli su 
sutkinje i suci porotnici Općinskog suda u Splitu. Sukladno odredbi članka 
119. Zakona o sudovima („Narodne novine“, broj 28/13), suce porotnike 
općinskih odnosno županijskih sudova imenuje Županijska skupština, po 
pribavljenim prijedlozima općinskog, odnosno gradskog vijeća, sindikata, 
udruge poslodavaca i gospodarske komore. Prije imenovanja sudaca 
porotnika mora se pribaviti mišljenje predsjednika odgovarajućeg suda 
o predloženim kandidatima. Županijski sud u Splitu dao je inicijativu 
Županijskoj skupštini Splitsko-dalmatinske županije za pokretanje 

postupka imenovanja sudaca porotnika Županijskog suda. Županijska skupština je uputila prema gradovima na 
području Splitsko-dalmatinske županije dopis kojim traži davanje prijedloga kandidata za imenovanje sudaca 
porotnika navedenog Suda. Nakon dobivanja mišljenja o predloženim kandidatima od predsjednika Suda, 
Županijska skupština Splitsko –dalmatinske županije na 5. sjednici održanoj 11. prosinca 2013. godine, nakon 
okončanja po Zakonu o sudovima utvrđenog postupka, donijela je Rješenje o imenovanju sudaca i sutkinja 
porotnika. Za sutkinje i suce porotnike prisegnuli su: Kata Bačić, Ðuro Beader, Marina Bralić, Ivana Cipci, Tibor 
Donadini, Ivona Ðapić, Marijana Jakić, Irena Marasović, Stana Marinković, Veronika Matković, Tanja Odrljin, 
Tereza Papić, Ivan Pavić, Vibor Peruzović, Zlata Popović, Mate Pupić, Toni Rajčić, Božena Sladojević, Ljubica 
Srhoj Fržop i Marina Strinić. Sa ulogom i dužnostima sudaca porotnika upoznao ih je predsjednik Općinskog 
suda Goran Čolak. Naglasio je kako su suci porotnici korektiv profesionalnim sucima. Sudsko vijeće sastoji 
se od dva suca profesionalca i tri suca porotnika, a imaju veća prava nego u anglosaksonskom sustavu jer 
odlučuju o krivnji, ali i visini kazne pa se tako može dogoditi da porotnici mogu nadglasati suce profesionalce. 
Suci porotnici sudjeluju u kaznenim predmetima kada su u pitanju najteže kazne odnosno kazne više od 15 
godina te kazne dugotrajnog trajanja zatvora što znači da ne sudjeluju u građanskim parnicama poput sporova 
oko zemlje. Suci porotnici imaju ista prava i dužnosti kao i suci profesionalci, a svojim poštenjem, logikom i 
životnim iskustvom pomažu profesionalnim sucima kod donošenja odluka. Polaganju svečane prisege nazočio 
je i župan Zlatko Ževrnja. 

Proslavljen blagdan sv. Luke i Dan Općine Otok
Svečanom sjednicom Općinskog Vijeća koja je održana 17. listopada 
u Otoku je obilježen Dan Općine, koji se slavi 18. listopada, na 
blagdan svetog Luke evanđeliste. Na sjednici su bili prisutni Splitsko-
dalmatinski župan Zlatko Ževrnja, gradonačelnici i načelnici gradova i 
općina Cetinskog kraja te Općine Dugopolje. 
Slavlju su prisustvovali općinski vijećnici, mještani Općine Otok kao 
i drugi gosti, mjesni župnici svih okolnih župa, predstavnici javnih 
ustanova i poduzeća, poslovni ljudi i članovi raznih udruga na čelu 
s članovima obitelji smrtno stradalih branitelja Domovinskog rata. 
Sjednicu je pozdravnim govorom otvorio predsjednik Općinskog 
Vijeća Stipe Vuleta. Pozdravnim riječima u ime predstavnika gradova i 

općina svim prisutnim u općinskoj dvorani obratio se gradonačelnik Grada Sinja Ivica Glavan koji je spomenuo 
ulazak Republike Hrvatske u EU te dao naglasak na zajedništvo i povezivanje unutar našeg Cetinskog kraja.
U ime Splitsko-dalmatinske županije čestitke Općinskim vijećnicima i svim mještanima općine Otok u povodu 
proslave Dana Općine i svetkovine sv. Luke izrekao je župan Zlatko Ževrnja. O općem stanju u SDŽ i RH 
konstatirao je da vlada apatija i anarhija, nesnalaženje i lutanje kod postojeće vlasti s naglaskom na slabo opće 
ekonomsko stanje pojačano stalnim poreznim opterećenjem na raznim nivoima. Naveo je mnoge zajedničke 
aktivnosti koje su preko županije u različito vrijeme realizirane u Općini Otok, kao što su nadogradnja 
OŠ"Kamešnice"- Otok, uređenje ambulante i izgradnja glazbene škole kao i dodjelu sredstava preko Projekata 
koje je ostvarila općina samostalno. Želja je Županije da i dalje bude na raspolaganju Općini Otok za sve 
kvalitetne projekte a da županijska razvojna agencija "RERA" pomogne u pripremi projekata za strukturne i 
kohezijske fondove EU. 
U iznošenju svojevrsne inventure od vremena osnutka Općine Otok do ove svečane sjednice rezultate svog 
rada i svojih prethodnika iznio je načelnik Općine Branko Samardžić. Izrazio je riječi zahvale svima koji su 
na bilo koji način i u bilo kojem vremenu pomogli u svekolikom razvoju Općine i njenom sadašnjem izgledu. 
Blagdansko i svečarsko raspoloženje dopunili su članovi klape "Sv. Luke" koji su otpjevali nekoliko pjesama. 
Dio svečanosti bilo je održavanje "žabarijade" i proslava Dana kruha na općinskom trgu.

I.B.

događaji, susreti

A.-M. Š.
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U prošlom broju Kronike iz knjige „Imotske modre vode“, Maje Delić Peršen i Luke Kolovrata izdvojili smo dio 
koji govori o čatrnjama. Sada donosimo također zanimljive priče o mlinicama i mekousnoj pastrvi 

Mlinice

Život uz rijeku nije se mogao zamisliti bez 
mlinica gdje su se ljudi okupljali čekajući na 
red za mljevenje žita. 

U tom su čekanju viđali i upoznavali ljude 
iz drugih sela, izmjenjivali iskustva i vijesti, 
ljudikali.
Odlazak u mlin bio je važan i poseban 
doživljaj, a mlinari su u narodu uživali osobiti 
ugled. U mlinu bi se okupilo mnoštvo svijeta, 
noćilo se i čekalo red. Najprije se mljelo 
onima koji su došli iz daljega. U dvorištima 
i štalama vezali bi se konji i magarad, 
isprezala se zaprežna kola. Bez mlinica se 

nije mogao zamisliti život, a ovakvih nije bilo nadaleko. Stanovnici okolice Livna i Tomislavgrada dolazili su
na meljavu u ovdašnje mlinice. Uz Vrljiku je, sve do Drugog svjetskog rata bilo mnogo mlinica, među njima 
Pijanovića/Dujaševa mlinica, Markićuša, Patrljeva, Padića, Ðogića, Bublin, Jelavića, Rudića, Bežovanova, 

Šarčevića, Ćukova, Vrandelića, Lešinova… 
pa napoznatija Perinuša s 14 žrvnjeva, 
izgrađena još za vrijeme turske vladavine. 
Mnoge su mlinice podlegle zubu vremena, a 
samo im je ime ostalo u sjećanju stanovnika 
ovog kraja.
Na Perinuši još uvijek melje Gadžina 
mlinica, u kojoj rade dva žrvnja. Za vrijeme 
turske vlasti  izgrađeno je nekoliko mlinica, 
nasipi i brane od kaldarmane zemlje. 
Obitelj Franceschi ih je u 18. stoljeću 
dogradila još nekoliko, pa je ukupno bilo 14 
žrvnjeva. Austrija je zemljane brane i nasipe 
zamijenila kamenima koji do danas traju i 

odolijevaju vodi i zubu vremena. U sjećanju zadnjeg mlinara još uvijek žive slike minulog vremena, u zvuku 
žrvnja, mirisu bijelog brašna, slatke pure od kukuruza brzovoda…U posljednjoj preostalojmlinici, samelje se 
ono malo pšenice, ječma i kukuruza koliko se još sije u ovim krajevima – više iz želje za poznatim okusom 
nego radi koristi. 

I nadalje se u mlinu i starim ljetnikovcima uz 
most na Prinuši gnijezde lastavice, kao inače na 
mjestima
gdje žive dobri ljudi. Obilje kukaca uz vodu 
osigurava hranu za ptiće – prizor je jednak onomu 
od prije stotinu i više godina: baršunaste lastavice 
u niskom letu, vilinski konjici brokatnih boja lebde 
nad vodom, šum vode što se ruši kroz jažve i zvuk 
žrvnjeva prizivaju sretnija i sjetnija sjećanja. Život 
vode i život uz vodu!
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"IMOTSKE MODRE VODE"
Tekst: Maja Delić Peršen

Fotografije: Luka Kolovrat

Mekousta pastrva

Dr. sc. Krešimir Pažur, znanstveni 
suradnik Instituta za slatkovodno 
ribarstvo u Zagrebu i profesor na 
Poljoprivrednom fakultetu Sveučilišta 
u Zagrebu, zajedno sa suradnicima 
(ing. Ivo Sabioncello, prof. Sibila 
Marko), istražujući pastrvske vode 
u Hrvatskoj, šezdesetih je godina 
prošlog stoljeća proučavao vodu 
Vrljike. Tom je prilikom ustanovljeno 
da Vrljika ima najbolje prirodne 
uvjete za život mekouste endemske 
pastrve, jer se temperatura vode 
kreće oko biološkog optimuma, a 
vanjski su klimatski uvjeti povoljni, 
pa cijele godine ima kukaca koji 
padaju u vodu kao i obilje riječnoga 
račića “žmurka” s kojim se hrane. 

Dakle, nema razdoblja zimskog gladovanja pastrva (kao npr. na Gackoj). Takvi povoljni uvjeti u kojima je 
endemska pastrva mogla dosegnuti dosegnuti težinu i do 5 kg, promijenjeni su ljudskom intervencijom, osobito 
krivolovom za vrijeme mrijesta, a koji je svojedobno bio uzeo velikog maha.
Pastrva se nerijetko se izlovljavala i dinamitom. Drugi veliki problem nastao je melioracijom Imotskog polja, 
kad je zbog natapanja razina vode u rijeci za ljetnih mjeseci bila izrazito niska. I, konačno, PK Vino-duhan-

voće sedamdesetih je 
godina 20. stoljeća u tri vala 
izazvao katastrofalni pomor 
ribe i bjelonogog raka, jer 
je ispustio toksični otpad 
preostao iz proizvodnje 
alkohola od datulja uvezenih 
iz Afrike. Od toga se Vrljika 
do danas nije oporavila. 
Nažalost, i dalje se nastavlja 
nesavjesno onečišćivanje 
rijeke kanalizacijskim 
ispustima, ali i ispiranjem 
fosfatnih gnojiva i drugih 
agro-kemikalija s obradivih 
površina. 

Podsjećamo da je mekousta 
pastrva najstarija europska 
riba, endem koji živi samo u 

Vrljici i Jadru, a preživjela je nekoliko valova ledenog doba, i još uvijek nije sasvim proučena. Lako se može 
dogoditi da prije nego budu dokraja znanstveno istražene, nestanu i posljednji primjerci. A mi ćemo tada, 
umjesto uz modru rijeku, živjeti uz mrtvi kanal. Zahvaljujući sebi samima!
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INFO STRANICE SDŽ
GRADOVI
Grad Split
• Adresa: Obala kneza Branimira 17, 21000 Split
• Telefon: (+385 21) 310-252, 310-253
• Faks: (+385 21) 310-254
• E-mail: web@split.hr, 
• Web: http://www.split.hr

Grad Hvar
• Adresa : Fabrika bb, 21450 Hvar
• Telefon: (+385 21) 741-608, 718-094
• Faks: (+385 21) 718-096
• E-mail: pročelnik@hvar.hr
• Web: http://www.hvar.hr/gradhvar

Grad Imotski
• Adresa: dr. Ante Starčevića 23, 21260 Imotski
• Telefon: (+385 21) 841-125
• Faks: (+385 21) 841-078
• E-mail: grad-imotski@st.h-com.hr
• Web: http://www.imotski.hr

Grad Kaštela
• Adresa: Braće Radić 1, 21212 Kaštel Sućurac
• Telefon: (+385 21) 205-205
• Faks: (+385 21) 224-201
• E-mail: gradonačelnik@kaštela.hr, tajnica@kaštela.hr
• Web: http://www.kastela.hr

Grad Komiža
• Adresa: Ulica hrvatskih mučenika 9, 21485 Komiža
• Telefon: (+385 21) 713-166, 713-019
• Faks: (+385 21) 713-166, 713-019
• E-mail: grad.komiza@st.t-com.hr
• Web: http://www.komiza.hr

Grad Makarska
• Adresa: Obala kralja Tomislava 1, 21300 Makarska
• Telefon: (+385 21) 608-400, 608-401
• Faks: (+385 21) 612-046
• E-mail: gradonacelnik@makarska.hr, predstojnica@
makarska.hr
• web: http://www.makarska.hr

Grad Omiš
• Adresa: Trg kralja Tomislava 5/1, 1310 Omiš
• Telefon: (+385 21) 755-500, 862-059
• Faks: (+385 21) 862-022
• E-mail: gradonacelnik@omis.hr, grad@omiš.hr
• Web: http://www.omis.hr

Grad Sinj
• Adresa: Dragašev prolaz 10, 21230 Sinj
• Telefon: (+385 21) 708-601, 821-081
• Faks: (+385 21) 826-591
• E-mail: info@sinj.hr
• Web: http://www.sinj.hr

Grad Solin
• Adresa: Stjepana Radića 42, 21210 Solin
• Telefon: (+385 21) 555-200, 555-201
• Faks: (+385 21) 211-120
• E-mail: gradonacelnik@solin.hr
solin@solin.hr
• Web: http://www.solin.hr

Grad Stari Grad
• Adresa: Novo Riva 3, 21460 Stari Grad
• Telefon: (+385 21) 765-520, 765-022
• Faks: (+385 21) 717-818
• E-mail: grad@stari-grad.hr, solin@solin.hr
• Web: http://www.stari-grad.hr

Grad Supetar
• Adresa: Vlačica 5 21400 Supetar
• Telefon: (+385 21) 756-710
• Faks: (+385 21) 756-712
• E-mail: grad-supetar@st.hnet.hr
• Web: http://www.gradsupetar.hr

Grad Trilj
• Adresa: Poljičke Republike 15, 21240 Trilj
• Telefon: (+385 21) 831-030, 831-135
• Faks: (+385 21) 831-198
• E-mail: grad-trilj@st.htnet.hr
WEB: www.trilj.hr

Grad Trogir
• Adresa: Trg Pape Ivana Pavla II. 1, 21220 Trogir
• Telefon: (+385 21) 800-401
• Faks: (+385 21) 800-408
• E-mail: gradonačelnik@trogir.hr
• Web: http://www.trogir.hr
Grad Vis
• Adresa: Trg 30. svibnja 1992. 2, 21480 Vis
• Telefon: (+385 21) 711-125, 711-031
• Faks: (+385 21) 711-063
• E-mail: grad-vis@st.t-com.hr
WEB: www.gradvis.hr

Grad Vrgorac
• Adresa: Tina Ujevića 8, 21276 Vrgorac
• Telefon: (+385 21) 674-031, 674-128
• Faks: (+385 21) 674-012
• E-mail: grad@vrgorac.hr
• Web: http://www.vrgorac.hr

Grad Vrlika
• Adresa: Trg fra Filipa Grabovca 5, 21236 Vrlika
• Telefon: (+385 21) 827-023, 827-024
• Faks: (+385 21) 827-222
• E-mail: grad@vrlika.hr
• Web: http://www.vrlika.hr

OPĆINE
Općina Baška voda
Sjedište: Baška Voda
Adresa: Obala sv. Nikole 65
Telefon: (+385 21) 620-244, 620-691
Fax: (+385 21) 620-244
E-mail: opcina.baska.voda@st.t-com.hr
Web: http://www.baskavoda.hr

Općina Bol
Sjedište: Bol
Adresa: Uz pjacu 2
Telefon: (+385 21) 635-811, 635-114
Fax:: (+385 21) 635-044
E-mail: nacelnik@opcinabol.hr
Web: www.opcinabol.hr

Općina Brela
Sjedište: Brela
Adresa: Trg žrtava Domovinskog rata 1
Telefon: (+385 21) 618-561, 618-330
Fax: (+385 21) 618-331, 618-330
E-mail: opcina-brela@st.t-com.hr
Web: http://www.opcina-brela.hr

Općina Cista Provo
Sjedište: Cista Provo
Adresa: Cista Provo bb
Telefon: (+385 21) 722-201, 722-103
Fax: (+385 21) 670-218, 722-105
E-mail: opcina.cista.provo@st.t-com.hr
Web: http://www.opcina-cista-provo.hr

Općina Dicmo
Sjedište: Dicmo
Adresa: Kraj bb
Telefon: (+385 21) 837-937
Fax: (+385 21) 837-466
E-mail: dicmo@st.hnet.hr

Općina Dugi Rat
Sjedište: Dugi Rat
Adresa: Poljička cesta 133
Telefon: (+385 21) 734-900, 735-291
Fax: (+385 21) 734-900
E-mail: opcina.dugi.rat@st.t-com.hr
Web: http://www.dugirat.com

Općina Dugopolje
Sjedište: Dugopolje
Adresa: Trg dr. Franje Tuđmana 1
Telefon: (+385 21) 668-290, 668-280
Fax: (+385 21) 668-286
E-mail: opcina-dugopolje@st.htnet.hr
Web: http://www.dugopolje.hr

Općina Gradac
Sjedište: Gradac
Adresa: Stjepana Radića 3
Telefon: (+385 21) 697-601
Fax: (+385 21) 697-549
E-mail: info@gradac.hr
Web: www.gradac.hr

Općina Hrvace
Sjedište: Hrvace
Adresa: Hrvace bb
Telefon: (+385 21) 829-005, 829-186
Fax: (+385 21) 829-700
E-mail: opcina.hrvace@st.htnet.hr
Web: www.opcina-hrvace.hr

Općina Jelsa
Sjedište: Jelsa
Adresa: Riva bb
Telefon: (+385 21) 761-400, 761-548
Fax: (+385 21) 761-549
E-mail: zamjeniknacelnika@jelsa.hr
Web: http://www.jelsa.hr

Općina Klis
Sjedište: Klis
Adresa: Megdan 68
Telefon: (+385 21) 240-292, 240-445
Fax: (+385 21) 240-292
E-mail: opcina.klis@st.t-com.hr
Web: www.klis.hr

Općina Lećevica
Sjedište: Lećevica
Adresa: 21 202 Lećevica
Telefon: (+385 21) 250-099
Fax: (+385 21) 250-099
E-mail: opcinale@globalnet.hr

Općina Lokvičići
Sjedište: Lokvičići
Adresa: Lokvičići bb
Telefon: (+385 21) 853-700
 

Fax: (+385 21) 853-700
E-mail: općina.lokvicici@st.t-com.hr

Općina Lovreć
Sjedište: Lovreć
Adresa: Dr. Franje Tuđmana 7
Telefon: (+385 21) 723-001
Fax: (+385 21) 723-002
E-mail: opcina.lovrec@st.t-com.hr
Web: http://www.lovrec.hr

Općina Marina
Sjedište: Marina
Adresa: Ulica Ante Rudana 47
Telefon: (+385 21) 889-088
Fax: (+385 21) 796-541
E-mail: opcina-marina@st.t-com.hr
Web: http://www.marina.hr

Općina Milna
Sjedište: Milna
Adresa: Sridnja kala bb
Telefon: (+385 21) 636-122
Fax: (+385 21) 636-122
E-mail: milna@milna.hr
WEB: www.opcinnamilna.hr

Općina Muć
Sjedište: Donji Muć
Adresa: Donji Muć bb
Telefon: (+385 21) 652-225, 652-237
Fax: (+385 21) 652-214
E-mail: opcina-muc@st.t-com.hr
Web: http://www.muc.hr

Općina Nerežišća
Sjedište: Nerežišća
Adresa: Nerežišća bb
Telefon: (+385 21) 637-300, 637-059
Fax: (+385 21) 637-058
E-mail: lovrokuscevic@st.t-com.hr
Web: http://www.nerezisca.com

Općina Okrug
Sjedište: Okrug Gornji
Adresa: Bana Jelačića 17
Telefon: (+385 21) 886-358
Fax: (+385 21) 887-477
E-mail: nacelnikovured@okrug.hr, info@okrug.hr
WEB: www.okrug.hr

Općina Otok
Sjedište: Otok na Cetini
Adresa: Trg dr. Franje Tuđmana 8
Telefon: (+385 21) 834-503
Fax: (+385 21) 835-088
E-mail: opcina-otok@st.t-com.hr
Web: http://www.opcina-otok.hr

Općina Podbablje
Sjedište: Drum
Adresa: Kamenmost
Telefon: 021 848 064
Fax: 021 848 064
e-mail:  opcina-podbablje@inet.hr
WEB: www.podbablje.hr

Općina Podgora
Sjedište: Podgora
Adresa: A. Kačića Miošića 2
Telefon: (+385 21) 625-299, 625-103
Fax: (+385 21) 625-279
E-mail: opcina.podgora2@st.t-com.hr, tomislav.urlic@
podgora.hr
Web: http://www.podgora.hr

Općina Podstrana
Sjedište: Podstrana
Adresa: Trg dr. Franje Tuđmana 3
Telefon: (+385 21) 330-545, 330-477
Fax: (+385 21) 330-271
E-mail: opcina.podstrana@st.htnet.hr, 
nacelnik@podstrana.hr
Web: http://www.podstrana.hr

Općina Postira
Sjedište: Postira
Adresa: Vrilo bb
Telefon: (+385 21) 632-133
Fax: (+385 21) 632-107
E-mail: opcina.postira@st.t-com.hr, 
nacelnik@opcina-postira.hr
WEB: www.opcina-postira.hr

Općina Prgomet
Sjedište: Prgomet
Adresa: Prgomet bb
Telefon: (+385 21) 797-790, 797-788
Fax: (+385 21) 797-790
E-mail: opcina.prgomet@st.htnet.hr

Općina Primorski Dolac
Sjedište: Primorski Dolac
Adresa: Primorski Dolac bb
Telefon: (+385 21) 899-445
Fax: (+385 21) 899-445
E-mail: opcina.primorski.dolac@st.t-com.hr
WEB: www.primorskidolac.hr

  Općina Proložac
Sjedište: Proložac Donji
Adresa: Trg dr. Franje Tuđmana bb
Telefon: (+385 21) 846-158
Fax: (+385 21) 846-158
E-mail: opcina@prolozac.hr
Web: http://www.prolozac.hr

Općina Pučišća
Sjedište: Pučišća
Adresa: Trg svetog Jeronima bb
Telefon: (+385 21) 633-205, 633-290
Fax: (+385 21) 633-205
E-mail: opcina@pucisca.hr
Web: http://www.pucisca.hr

Općina Runovići
Sjedište: Runovići
Adresa: Trg fra Mije Runovića bb
Telefon: (+385 21) 849-507, 849-125
Fax: (+385 21) 849-508
E-mail: opcina-runovici@st.t-com.hr
Web: http://www.runovici.hr

Općina Seget
Sjedište: Seget Donji
Adresa: Trg hrvatskog vitezova
Špiro Ševo Przelin
Telefon: (+385 21) 880-037, 880-171
Fax: (+385 21) 880-037, 880-171
E-mail: opcina.seget@inet.hr
WEB: www.opcinaseget.hr

Općina Selca
Sjedište: Selca
Adresa: Trg Stjepana Radića
Telefon: (+385 21) 622 663
Fax: (+385 21) 778-187
E-mail: info@selca.hr
nacelnik@selca.hr
Web: www.selca.hr

Općina Sućuraj
Sjedište: Sućuraj
Adresa: Sućuraj bb
Telefon: (+385 21) 773-229, 773-435
Fax: (+385 21) 717-736
E-mail: opcina-sucuraj@st.t-com.hr

Općina Sutivan
Sjedište: Sutivan
Adresa: Blato bb
Telefon: (+385 21) 638-366, 717-508
Fax: (+385 21) 717-509
E-mail: opcina-sutivan@st.t-com.hr
Web: http://www.opcina-sutivan.hr

Općina Šestanovac
Sjedište: Šestanovac
Adresa: Šestanovac bb
Telefon: (+385 21) 721-006, 721-441
Fax: (+385 21) 721-006
E-mail: info@opcina-sestanovac.hr
Web: http://www.opcina-sestanovac.com

Općina Šolta
Sjedište: Grohote
Adresa: Podkuća 8
Telefon: (+385 21) 654-150, 654-123,
Fax: (+385 21) 654-130
E-mail: nacelnik@solta.hr
WEB: www.solta.hr

Općina Tučepi
Sjedište: Tučepi
Adresa: Kraj 39 A
Telefon: (+385 21) 623-568
Fax: (+385 21) 623-595
E-mail: opcina@tucepi.hr
Web: http://www.tucepi.hr

Općina Zadrvarje
Sjedište: Zadvarje
Adresa: Zadvarje bb
Telefon: (+385 21) 729-018
Fax: (+385 21) 729-018
E-mail: opcina.zadvarje2@st.t-com.hr
WEB: www.zadvarje.hr

Općina Zagvozd
Sjedište: Zagvozd
Adresa: Franje Tuđmana 65
Telefon: (+385 21) 847-080, 670-172
Fax: (+385 21) 847-080
E-mail: opcina@zagvozd.hr

Općina Zmijavci
Sjedište: Zmijavci
Adresa: Zmijavci
Telefon: (+385 21) 840-588, 840-177
Fax: (+385 21) 840-177
E-mail: opcina.zmijavci@st.t-com.hr
Web: www.zmijavci.hr



ŽUPANIJSKI UPRAVNI ODJELI
I SLUŽBE

Ured Župana
Tel: +385 21 400 212 
Fax: + 385 21 400 166
Adresa: Domovinskog rata 2/IV

Tajništvo Županije
Tel: + 385 21 400 252
Fax: + 385 21 400 087
Adresa: Domovinskog rata 2/IV

Upravni odjel za gospodarstvo, razvitak i 
europske integracije
Tel: +385 21 400 232
Fax: +385 21 400 085
Adresa: Domovinskog rata 2/IV

Upravni odjel za pomorstvo i turizam
Tel: + 385 21 400 282 
Fax: + 385 21 400  153
Adresa: Domovinskog rata 2/I

Upravni odjel za zdravstvo 
i socijalnu skrb
Tel: + 385 21 400-223
Fax: + 385 21 400-000
Adresa: Domovinskog rata 2/IV

Upravni odjel za prosvjetu, kulturu i šport
Tel: + 385 21 400-222
Fax: + 385 21 400-000
Adresa: Domovinskog rata 2/IV

Upravni odjel za proračun i financije
Tel: + 385 21 400 272 
Fax: + 385 21 400 071
Adresa: Domovinskog rata 4/III

Upravni odjel za graditeljstvo, komunalne 
poslove, infrastrukturu i zaštitu okoliša
Tel: +385 21 400-120
Fax: + 385 21 490-941
Adresa: Bihaćka 1

Upravni odjel za prostorno uređenje 
Tel: +385 21 400-130
Fax: + 385 21 490-940
Adresa: Bihaćka 1 

Služba za javnu nabavu
Tel: +385 21 400 030
Fax: + 385 21 400-166
Adresa: Domovinskog rata 2/I 

Služba unutarnje revizije
Tel: + 385 21 400-299 
Adresa: Domovinskog rata 2/IV 

Splitsko-dalmatinska županija
• Sjedište: Split 

• Adresa: Domovinskog rata 2 

• Telefon: 021 400 259 

• E-mail: splitsko.dalmatinska.zupanija@dalmacija.hr

• Web stranica: http://www.dalmacija.hr

  Općina Proložac
Sjedište: Proložac Donji
Adresa: Trg dr. Franje Tuđmana bb
Telefon: (+385 21) 846-158
Fax: (+385 21) 846-158
E-mail: opcina@prolozac.hr
Web: http://www.prolozac.hr

Općina Pučišća
Sjedište: Pučišća
Adresa: Trg svetog Jeronima bb
Telefon: (+385 21) 633-205, 633-290
Fax: (+385 21) 633-205
E-mail: opcina@pucisca.hr
Web: http://www.pucisca.hr

Općina Runovići
Sjedište: Runovići
Adresa: Trg fra Mije Runovića bb
Telefon: (+385 21) 849-507, 849-125
Fax: (+385 21) 849-508
E-mail: opcina-runovici@st.t-com.hr
Web: http://www.runovici.hr

Općina Seget
Sjedište: Seget Donji
Adresa: Trg hrvatskog vitezova
Špiro Ševo Przelin
Telefon: (+385 21) 880-037, 880-171
Fax: (+385 21) 880-037, 880-171
E-mail: opcina.seget@inet.hr
WEB: www.opcinaseget.hr

Općina Selca
Sjedište: Selca
Adresa: Trg Stjepana Radića
Telefon: (+385 21) 622 663
Fax: (+385 21) 778-187
E-mail: info@selca.hr
nacelnik@selca.hr
Web: www.selca.hr

Općina Sućuraj
Sjedište: Sućuraj
Adresa: Sućuraj bb
Telefon: (+385 21) 773-229, 773-435
Fax: (+385 21) 717-736
E-mail: opcina-sucuraj@st.t-com.hr

Općina Sutivan
Sjedište: Sutivan
Adresa: Blato bb
Telefon: (+385 21) 638-366, 717-508
Fax: (+385 21) 717-509
E-mail: opcina-sutivan@st.t-com.hr
Web: http://www.opcina-sutivan.hr

Općina Šestanovac
Sjedište: Šestanovac
Adresa: Šestanovac bb
Telefon: (+385 21) 721-006, 721-441
Fax: (+385 21) 721-006
E-mail: info@opcina-sestanovac.hr
Web: http://www.opcina-sestanovac.com

Općina Šolta
Sjedište: Grohote
Adresa: Podkuća 8
Telefon: (+385 21) 654-150, 654-123,
Fax: (+385 21) 654-130
E-mail: nacelnik@solta.hr
WEB: www.solta.hr

Općina Tučepi
Sjedište: Tučepi
Adresa: Kraj 39 A
Telefon: (+385 21) 623-568
Fax: (+385 21) 623-595
E-mail: opcina@tucepi.hr
Web: http://www.tucepi.hr

Općina Zadrvarje
Sjedište: Zadvarje
Adresa: Zadvarje bb
Telefon: (+385 21) 729-018
Fax: (+385 21) 729-018
E-mail: opcina.zadvarje2@st.t-com.hr
WEB: www.zadvarje.hr

Općina Zagvozd
Sjedište: Zagvozd
Adresa: Franje Tuđmana 65
Telefon: (+385 21) 847-080, 670-172
Fax: (+385 21) 847-080
E-mail: opcina@zagvozd.hr

Općina Zmijavci
Sjedište: Zmijavci
Adresa: Zmijavci
Telefon: (+385 21) 840-588, 840-177
Fax: (+385 21) 840-177
E-mail: opcina.zmijavci@st.t-com.hr
Web: www.zmijavci.hr
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Zaštićena područja – spomenik prirode
OTOK JABUKA (zaštićen 1985.god.)

Otok Jabuka, nalazi se oko 70 km udaljen od Komiže u pravcu zapad-sjeverozapad. Za razliku od 
ostalih vapnenačkih otoka dalmatinske obale, Jabuka, uz Brusnik, jest jedini naš otok građen od 
eruptivnog stijenja. Magnetit u stijenama uvjetuje skretanje magnetske igle brodica što plove uz otok. 
Jabuka je u biti 97m visoka strma klisura, na kojoj je iskrcavanje moguće samo na jednom mjestu na 
jugozapadu otoka, a za niske vode i na sjeveroistoku. Pristajanje je otežano činjenicom da na pučini i 
manji vjetar podiže velike valove. Surovim uvjetima života prilagodio se mali broj biljnih i životinjskih 
vrsta, a posebno su zanimljivi biljni endemi zečine (Centaurea jabukensis, Centaurea crithmifolia) te 
životinjski endem- crna gušterica Lacerta fiumana pomoensis. Vode oko Jabuke bogato su ribolovno 
područje. Daleko od morskih puteva, tridesetak milja zapadno od otoka Visa, diže se iz dubine i strši 
stotinjak metara nad morem crna piramida od vulkanskog eruptiva – otok Jabuka. U vremenu vesla 
i jedra samo najsmjeliji ribari, kojima je narav podarila strast kušanja granice ljudskih mogućnosti, 
kušali su zimski okus ove crne vulkanske Jabuke. A jedini koji su u to vrijeme stalno dolazili ovom 
otoku, izlažući se svjesno velikom riziku stradanja, bili su komiški ribari. Ne, Jabuka nije otok. Jabuka 
ne prima brodolomce. Jabuka nema uvale. Jabuka ne zaklanja barku ni od kojeg vjetra. Jabuka svojim 
dubokim podmorjem otežava sidrenje. Jabuka ne dopušta niti da se za njene glatke stijene, koje more ne 
grize nego brusi, veže barbita.

( J. Božanić, Jadranski halieutikon, 1998.)




